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آشتیایرانومصر؛حرکتیخزندهباچندینهدف
محمد مهدی مظاهری به نظر می رسد هر چند ســطح اختلافات موجود بین 
ایران و مصر در مقطع کنونی تفاوت چندانی نکــرده، اما تغییر جو دیپلماتیک 
حاکم بر منطقه پس از بهبود روابط ایران و عربستان و مهیا شدن شرایط برای 
شــکل گیری فضای همکاری و نوعی نظم امنیتی جدید، دولت مصر را ترغیب 
کرده که از رقبای منطقه ای خود عقب نماند و بکوشــد در تحولات منطقه ای 

جدید، سهمی درخور داشته باشد.

یادداشت

مناقصه عمومی یک مرحله ای) نوبت دوم(
فراخوان عملیات اجرایی ساماندهی و مرمت سرای ملاحسین

استان  و صنایع دستی  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره کل 
سرای  مرمت  و  ساماندهی  اجرایی  عملیات  مناقصه  دارد  نظر  در  قم 
ملاحسین به شماره 2002003300000001 را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی 
 پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به 
ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه 

صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
تاریخ انتشار فراخوان:ساعت 14 روز شنبه مورخ 1402/02/23

مهلت دریافت اسناد فراخوان: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1402/02/30 
مهلت ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19 روز سه شنبه  مورخ 1402/03/09

زمان بازگشایی پاکت ها:  ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/10
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:  مبلغ تضمین شرکت در فرآیند 
ارجاع کار به مبلغ 1/900/000/000 ریال ) 5 درصد برآورد( تعیین می گردد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : قم – بلوار 15 خرداد - کوچه 7/1 - 
اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان قم تلفن : 

02537603426

 شناسه آگهی: 1496855

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
0208389930022 DT1 شماره 

تقاضاي شماره    08-38-9930022

 نوبت اول

روابط عمومی شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب

شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 

عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام

 SPACER SPOOL API LATEST EDITION MIN PSL  2 4 قلم
SIZE PRESSURE LENGTH AS SPECIFIED2002092288000121    44   عدد

لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با 
مراجعه به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق 
نفتخیزجنوب« و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بیست برابر نصاب 

معاملات متوسط ( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.  
كالاي تقاضاي مذكور میبایست از سازندگان مورد تایید داخلي تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه  000ر500ر217ر1ریال مي باشد.

واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خرید كالاي داخلي )تلفن تماس  061-341-22320  (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/30 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/03/02

شناسه آگهی:1497233

آگهی مناقصه عمومی
 به شماره 2002005769000015 مرحله اول

پیام رئیسی شهردار هشتگرد

شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402 نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی مناقصه 
 عمومی برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید.
1- نام و نشانی مناقصه گزار : شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت الله خامنه ای – سایت اداری 

– ساختمان اداری شهرداری
2- نشانی محل اجرای پروژه : شهر هشتگرد

3- موضوع مناقصه : برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز
4- مبلغ مناقصه : 344/000/000/000 ریال }به حروف سیصد و چهل و چهار میلیارد ریال{

5- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ 17/200/000/000 } به حروف هفده میلیارد و دویست هزار ریال { می باشد 
که می بایست  به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5 درصد که از تاریخ درج آخرین آگهی 
مناقصه دارای حداقل 120 روز اعتبار و قابل تمدید باشد یا واریز فیش نقدی به حساب 1001002091815 بانک شهر 

شعبه هشتگرد کد شعبه 539.
6- متقاضیان می بایست دارای گواهینامه توان فنی و گروه بندی پیمانکاری معتبر با حداقل رتبه 4 در رشته  کشاورزی 

از سازمان برنامه و بودجه کشور با ظرفیت تعدادی و ریالی مجاز در زمان برگزاری مناقصه باشند .
7- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1402/03/03 لغایت 9 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید .
8- مدت اعتبار پیشنهادها ) موضوع بند ی ماده 2 و بند الف ماده 21 قانون ( میبایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت 

ها به مدت 45 روز اعتبار داشته باشد.
9- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات میبایست از تاریخ 9 / 3 / 1402 لغایت 20 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نمایند.
10- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است ) 28 / 2 / 1402 (

تاریخ انتشار نوبت اول شنبه 1402/2/30 تاریخ انتشار نوبت دوم چهارشنبه 1402/3/3

 نوبت اول

مناقصه عمومی یک مرحله ای) نوبت دوم(
فراخوان عملیات اجرایی ساماندهی و مرمت سرای ملاحسین

استان  و صنایع دستی  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره کل 
سرای  مرمت  و  ساماندهی  اجرایی  عملیات  مناقصه  دارد  نظر  در  قم 
ملاحسین به شماره 2002003300000001 را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی 
 پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به 
ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه 

صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
تاریخ انتشار فراخوان:ساعت 14 روز شنبه مورخ 1402/02/23

مهلت دریافت اسناد فراخوان: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1402/02/30 
مهلت ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19 روز سه شنبه  مورخ 1402/03/09

زمان بازگشایی پاکت ها:  ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/10
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:  مبلغ تضمین شرکت در فرآیند 
ارجاع کار به مبلغ 1/900/000/000 ریال ) 5 درصد برآورد( تعیین می گردد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : قم – بلوار 15 خرداد - کوچه 7/1 - 
اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان قم تلفن : 

02537603426

 شناسه آگهی: 1496855

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
0208389930022 DT1 شماره 

تقاضاي شماره    08-38-9930022

 نوبت اول

روابط عمومی شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب

شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه ي عمومي 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 

عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام

 SPACER SPOOL API LATEST EDITION MIN PSL  2 4 قلم
SIZE PRESSURE LENGTH AS SPECIFIED2002092288000121    44   عدد

لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با 
مراجعه به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تكمیل» فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق 
نفتخیزجنوب« و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي كیفي )براي معاملات كمتر از بیست برابر نصاب 

معاملات متوسط ( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند.  
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.  
كالاي تقاضاي مذكور میبایست از سازندگان مورد تایید داخلي تامین و تحویل گردد. 

مدارك ارزیابي كیفي میبایست در قالب یك فایل بصورت فشرده بارگذاري گردد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه  000ر500ر217ر1ریال مي باشد.

واحد اقلام حفاري و لوله اداره تداركات خرید كالاي داخلي )تلفن تماس  061-341-22320  (
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/30 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/03/02

شناسه آگهی:1497233

آگهی مناقصه عمومی
 به شماره 2002005769000015 مرحله اول

پیام رئیسی شهردار هشتگرد

شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402 نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی مناقصه 
 عمومی برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید.
1- نام و نشانی مناقصه گزار : شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت الله خامنه ای – سایت اداری 

– ساختمان اداری شهرداری
2- نشانی محل اجرای پروژه : شهر هشتگرد

3- موضوع مناقصه : برون سپاری حجمی حفظ و نگهداری فضای سبز
4- مبلغ مناقصه : 344/000/000/000 ریال }به حروف سیصد و چهل و چهار میلیارد ریال{

5- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ 17/200/000/000 } به حروف هفده میلیارد و دویست هزار ریال { می باشد 
که می بایست  به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5 درصد که از تاریخ درج آخرین آگهی 
مناقصه دارای حداقل 120 روز اعتبار و قابل تمدید باشد یا واریز فیش نقدی به حساب 1001002091815 بانک شهر 

شعبه هشتگرد کد شعبه 539.
6- متقاضیان می بایست دارای گواهینامه توان فنی و گروه بندی پیمانکاری معتبر با حداقل رتبه 4 در رشته  کشاورزی 

از سازمان برنامه و بودجه کشور با ظرفیت تعدادی و ریالی مجاز در زمان برگزاری مناقصه باشند .
7- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1402/03/03 لغایت 9 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید .
8- مدت اعتبار پیشنهادها ) موضوع بند ی ماده 2 و بند الف ماده 21 قانون ( میبایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت 

ها به مدت 45 روز اعتبار داشته باشد.
9- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات میبایست از تاریخ 9 / 3 / 1402 لغایت 20 / 3 / 1402 از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نمایند.
10- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه است ) 28 / 2 / 1402 (

تاریخ انتشار نوبت اول شنبه 1402/2/30 تاریخ انتشار نوبت دوم چهارشنبه 1402/3/3

 نوبت اول

وزیر

 وزیر نیرو گفت: بر اساس معاهده ۱۳۵۱ هیرمند 
بین ایران و افغانســتان در خصــوص رودخانه 
هیرمند، کشور افغانســتان متعهد به تحویل به 
هنگام حقابه ایران است و آن ها مکلف هستند در 
تحقق این امر، هرگونه مانع سیاسی و فنی ایجاد 
شده را رفع کرده و حقابه مردم را در مرز دو کشور 

به ایران تحویل دهند.
علی اکبر محرابیان با اشــاره به شــرایط تامین 
آب سیســتان و معاهده هیرمند اظهار داشــت: 
همانگونه رئیس جمهور محترم منطبق بر قوانین 
بین المللی و متن دقیق معاهده هیرمند اشــاره 
کردند، دولت مصمم اســت در همه شئون حق 

مردم کشور را بگیرد و موضوع حقابه هم به عنوان 
مصداق حق مردم با جدیت دنبال می شــود تا به 

طور کامل بر اساس معاهده موجود وصول شود.
وزیر نیرو با اشــاره به وجود آب در سد کجکی در 
بالادســت روخانه  مرزی هیرمند تاکید کرد: در 
افغانستان وجود آب در سد بالادست مورد وثوق 
اطلاعات ما و داده های جهانی اســت و موضوع 
وجود آب در سد کجکی نیز مورد تایید حاکمان 

افغانستان قرار گرفته است.
وی افــزود: اگر معاهــده هیرمنــد فی مابین 
ایران و افغانســتان به طور دقیق بررسی شود، 
مشــخص خواهد شــد، تنها عامل تاثیر گذار 

روی تعییــن حقابــه میزان نــزولات جوی و 
جریان آب ورودی از بالادســت سد کجکی است 
و تنها این متغیر بر تعیین ســهم ایران از حقابه 

سالانه اثرگذار است.
وزیر نیرو با اشــاره به متن معاهده هیرمند تاکید 
کرد: بر اســاس معاهده بین ایران و افغانســتان 
در خصوص رودخانه هیرمند، کشــور افغانستان 
متعهد به پرداخت به هنگام حقابه ایران اســت و 
آن ها مکلف هســتند در تحقق این امر، هرگونه 
مانع سیاســی و فنی ایجاد شــده را رفع کرده و 
حقابه مردم را در مرز دو کشــور به ایران تحویل 

دهند.

افغانستانبراساسمعاهدههیرمندمکلفبهرفعموانعبرایتامینحقابهایراناست
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آشتیایرانومصر؛حرکتیخزنده
باچندینهدف

محمد مهدی مظاهری به نظر می رسد هر چند سطح اختلافات موجود 
بین ایران و مصر در مقطع کنونی تفاوت چندانــی نکرده، اما تغییر جو 
دیپلماتیک حاکم بر منطقه پس از بهبود روابط ایران و عربستان و مهیا 
شدن شــرایط برای شــکل گیری فضای همکاری و نوعی نظم امنیتی 
جدید، دولت مصــر را ترغیب کرده که از رقبــای منطقه ای خود عقب 
نماند و بکوشــد در تحولات منطقه ای جدید، ســهمی درخور داشته 
باشد.بعد از اینکه آشتی دیپلماتیک ایران و عربستان، موجی از تحولات 
مثبت در منطقه ایجاد و سایر کشــورهای حوزه خلیج فارس را نیز به از 
ســر گیری و یا تقویت روابط با جمهوری اســلامی ایران تشویق نمود، 
حال خبرها حاکی از آن است که مصر نیز با میانجی گری عراق به دنبال 
بهبود و از ســر گیری مناسبات دیپلماتیک با کشــورمان است. بر این 
اساس، دو کشور که روابطشــان از زمان پیروزی انقلاب اسلامی قطع 
شده، ممکن است بتوانند با وســاطت بغداد بار دیگر به سمت همکاری 
با یکدیگر گام بردارند. اما ایران و منطقه غرب آسیا و خلیج فارس از چه 
جهاتی برای مصر اهمیت دارد و چرا این کشــور شمال آفریقا، به فاصله 
اندکی از بهبود روابط ایران و عربســتان، برای بهبود روابط با ایران ابراز 
تمایل کرده اســت؟ به نظر دلایل مختلفی در تغییر رویکرد مصر نقش 

داشته اند، که در اینجا به برخی از آنها اشاره می شود:

1. متغیرهای اقتصادی
مصر کشــوری با بیش از ۱۰۴ میلیون نفر جمعیت است که بخشهای 
صنعت و کشاورزی آن از مشکل توســعه نیافتگی رنج می برد و بخش 
اعظم درآمدهــای ارزی آن از محــل بخش خدمات و گردشــگری به 
دســت می آید. در نتیجه همه گیری ویروس کرونــا و بحران اوکراین 
دو بحران جــدی بودند که اقتصــاد بیمار مصر را به طوراساســیتحت 
تأثیر قرار دادند؛ همه گیری ویروس کرونا، ســبب شد تا درآمد حاصل 
از گردشگری مصر کاهش بی سابقه ای پیدا کند. همچنین وقوع جنگ 
روسیه و اوکراین که حدود ۳۰ درصد از گندم جهان را تأمین می کنند 
مصر را به عنــوان بزرگ ترین واردکننده گندم در شــرایط دشــواری 
قرارداده است. بر این اساس به نظر می رسد جذب سرمایه های خارجی 
و گردشگران بیشتر، از جمله راهکارهایی هستند کهمی توانند اقتصاد 
مصر را از سقوط نجات  دهند. بنابراین توسعه روابط با کشورهای حوزه 

خلیج فارس از جمله ایران در دستور کار این کشور قرار گرفته است.

2. متغیرهای سیاسی- امنیتی
در طی بیش از چهل ســال گذشته، مســائلی همچون قضیه فلسطین 
و پیمان کمپ دیوید در ســطح منطقه ای و همچنین نــگاه متفاوت دو 
کشور به ســاختار حاکم بر نظام بین الملل و شــرایط آنو نحوه برخورد با 
قدرت های بزرگ )غربگرایی مصر در برابر غرب ستیزی نسبی ایران( در 
سطح بین المللی؛ از جمله عواملی بوده اند که سببواگراییبین دو کشور 
گردیده اند. هر چند در مقطع کنونی نیز بسیاری از این اختلافات پابرجا 
بوده و حتی به واسطه افزایش تنشــها بین ایران و اسرائیل و معلق شدن 
طولانی مدت برجام، تشــدید نیز گردیده اند، اما بهبود روابط عربستان 
سعودی با ایران، این گزینه را پیش روی مقامات مصرگذاشت که با وجود 
اختلاف بر سر مسائل منطقه ای و بین المللی، می توان به توسعه و بهبود 
روابط پرداخت و بر نقاط اشــتراکی که برای حل و فصل مســائل منطقه 
لازم اســت، تمرکز کرد. ضمن اینکه با وجود ادعاهای تاریخی مصر برای 
رهبری جهان اسلام، این کشور سالهاست از این آرمان خود فاصله گرفته 
و به ایفای یک نقش حاشیه ای بسنده کرده است. در طی این سالها، این 
عربستان سعودی بوده که به عنوان پدرخوانده کشورهای عربی به ایفای 
نقش پرداخته و رهبر واقعی جهان عرب بوده است؛ در نتیجهمصر برای 
حفظ موقعیت و جایگاه نسبی خود در جهان عرب و اسلام، می کوشد از 

حرکتهای تک روانه و خلاف جهت عربستان پرهیز کند.

3. متغیرهای ژئوپلیتیکی
ایران و مصر در دو ســوی منطقه خاورمیانه، دو کشــور مهم منطقه ای 
به شــمار می روند که ویژگی های متعددی آن دو را به یکدیگر شــبیه 
ساخته است؛ نقش بی بدیل ایران در خلیج فارس، آسیای میانه و قفقاز 
و نقش بی بدیل مصر در دریای ســرخ، مدیترانه وشــمال آفریقا. بر این 
اســاس، ایران و مصر با برخورداری از جایگاه ژئوپلیتیک ویژه در منطقه 
خاورمیانه، نقش مهمی در امنیت این منطقه ایفا می کنند، به طوری که 
حوزه نفوذ و عمق اســتراتژیک این دو کشور محدود به مرزهایشان نمی 
شــود.در نتیجه،از زمان جمال عبدالناصر تاکنــون، ملاحظات امنیتی 
مصر اقتضا می کرده که این کشــور به سوی شــرق روی آورد و همواره 
یکی از مبانی سیاســت خارجی مصر تمرکز بر منطقه ای از جهان عرب 
بوده که از آن با اصطلاح »مشــرق عربی« نام برده می شود. این منطقه 
جغرافیایی تمامی کشــورهای عراق، ســوریه، اردن، لبنان، فلسطین و 
شش کشور حاشــیه خلیج فارس را شامل می شود. دولت مصر به خوبی 
بر این نکته واقف است که منطقه خلیج فارس، منطقه نفوذ ایران است، 
از این رو این کشــور برای حفظ منافع اقتصادی، سیاســی و اشتراکات 
فرهنگی و مذهبی خود در منطقــه خلیج فارس، به دنبال حضور مؤثرتر 
در این منطقه و ارتباط گیری با همه کشــورهای آن می باشد. از سوی 
دیگر، از آنجا که ایران و مصر در منطقة خاورمیانه بر دو تنگة استراتژیک 
جهان تســلط دارند، شکاف میان این دو کشــور، موجب کاهش اقتدار 
کارکردی این منطقه ژئوپلتیک خواهد شــد؛ از این رو طبیعی است که 

طرفین به دنبال چارچوبی مشترک برای توسعه روابط دو جانبه باشند.

4. بازگشت سوریه به آغوش جهان عرب
هر چند دولت مصر در ابتدای شــکل گیری بحران سوریه، از معارضان 
سوری حمایت می کرد و موضعی مخالف جمهوری اسلامی ایران اتخاد 
نمود، اما حال با گذشت بیش از ۱۲ ســال از این بحران و پابرجا ماندن 
حکومت اسد در این کشور و بازپذیرش سوریه در اتحادیه عرب، مقامات 
مصری تصور می کنند آنها نیز باید همچون ســایر همتایانش در جهان 
عرب به اشــتباه تحلیلی خود در زمینه آینده ســوریه اقرار نموده وراه 

دوستی با این کشور و همپیمانانش از جمله ایران را در پیش بگیرند.

۵. متغیرهای فرهنگی- تمدنی
ایران و مصر دو کشــور تاریخ ســاز و تمدن ســاز در منطقه غرب آسیا 
و شمال آفریقا هســتند.بدون تردید این دو کشــور از دیرباز به عنوان 
دو ابرقــدرت فرهنگی در تاریخ بشــریت مطرح بودند؛ آثار و شــواهد 
نخســتین ارتباطات جدی میان دو تمدن بزرگ دنیای باستان،یعنی 
ایران و مصر،در ابتدای نیمــه دوم هــزاره اول ق.م و در زمان حکومت 
هخامنشــینان در ایران مشهود اســت. در عصر حاضر نیز هر دو کشور 
در صدد احیای جایگاه تمدنی- فرهنگی ســابق خود هستند و این امر 
انگیزه ای برای توســعه همکاریها در آنها ایجاد مــی کند.ضمن اینکه 
روابط حســنه این دو کشور در جهان اســلام به عنوان دو بازیگر بزرگ 
و مهم، همواره حائز اهمیت بوده اســت و از این رو، ارتقای روابط بین دو 
کشور، منافع گســترده ای برای منطقه، دو ملت، جهان اسلام و حوزه 
تمدن اسلامیخواهد داشت.بر این اساس به نظر می رسد هر چند سطح 
اختلافات موجود بین ایــران و مصر در مقطع کنونــی تفاوت چندانی 
نکرده، اما تغییر جــو دیپلماتیک حاکم بر منطقه پــس از بهبود روابط 
ایران و عربستان و مهیا شدن شرایط برای شکل گیری فضای همکاری 
و نوعی نظم امنیتی جدیــد، دولت مصر را ترغیب کــرده که از رقبای 
منطقه ای خود عقب نماند و بکوشــد در تحــولات منطقه ای جدید، 
سهمی درخور داشته باشد؛ سهمی که هم یادآور داعیه های این کشور 
برای ایفای نقش جدی در جهان اسلام باشــد و هم بتواند گوشه ای از 

بحرانهای داخلی این کشور را برطرف کرده و سامان دهد.

تریبون

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

حقوقایرانازهیرمندقابلانکارنیست

 رئیس جمهور در نشســتی صمیمانه با سران طوایف و 
معتمدین سیستان و بلوچســتان ثبات امنیت در این 
اســتان را از موهبت های الهی و ثمــره مجاهدت ها و 
جانفشانی های شهدا دانســت و تاکید کرد: باید تلاش 
شود که عده ای سودجو نتوانند با اقداماتی نظیر جرائم 

سازمان یافته امنیت این استان را مخدوش کنند.
ســید ابراهیم رئیسی شامگاه پنجشــنبه و در آخرین 
برنامه ســفر یــک روزه خود به اســتان سیســتان و 
بلوچستان در نشســتی صمیمانه با ســران طوایف و 
معتمدین استان به گفتگو نشســت.آیت الله رئیسی، 
وحدت و انســجام موجود در میــان طوایف و مذاهب 
اسلامی استان را مثال زدنی و شایسته شکر الهی عنوان 
کرد و گفت: در شرایطی که امروز راهبرد دشمن ایجاد 
تفرقه و اختلاف اســت، بزرگان و ســران طوایف این 
استان باید به موضوع وحدت و انسجام به دیده راهبرد 
بنگرند.رئیسی در ادامه مرزی بودن استان سیستان و 
بلوچستان به رغم برخی تحرکات برای ناامن سازی این 
منطقه را نه تهدید، بلکه یک فرصت دانســت و با اشاره 

به توافقات خوب صورت گرفته در راســتای 
توسعه روابط تجاری و اقتصادی با پاکستان 
از جمله احداث ۷ بازارچه مرزی مشــترک 
تصریح کرد: معتقــدم بهترین ومعتمدترین 
تجار و بازرگانان در این اســتان وجود دارند 
که می توانند تجارت با همســایگان را رونق 

بخشند.
رئیس جمهــور همچنین ثبات امنیت در این اســتان 
را از دیگــر موهبت هــای الهی و ثمــره مجاهدت ها و 
جانفشانی های شهدا دانســت و تاکید کرد: باید تلاش 
شود که عده ای سودجو نتوانند با اقداماتی نظیر جرائم 

سازمان یافته امنیت این استان را مخدوش کنند.
وی در ادامه با اشــاره به تلاش دشــمنان برای برهم 
زدن امنیت و آرامش کشــور در اغتشاشات پاییز سال 
گذشــته گفت: در جریان حوادث سال گذشته افرادی 
خواستند با ایجاد اغتشــاش امنیت جامعه را مختل و 
نظم را بر هــم بزنند که این اقدامات مــورد قبول هیچ 
شــهروندی نیســت، اما عده ای نیز کــه در این ماجرا 

هیچ نقشــی نداشــتند و یا از نماز جمعه باز 
می گشــتند، یا عابر و کاســب بودند، مورد 
آســیب قرار گرفتند و مظلوم واقع شــدند و 
این وظیفه ما است که نســبت به آنها توجه 
داشته باشیم.آیت الله رئیســی تصریح کرد: 
بنده نیز بلافاصلــه پس از حادثــه تلخ نماز 
جمعه زاهدان وزیر کشــور را مأمور کردم تا 
با سفر به این استان، هم عوامل این حادثه را شناسایی 
و با آنها برخورد کند و هم کســانی کــه در این حادثه 
مظلوم واقع شــدند مورد دلجویی قــرار بگیرند. بعد از 
آن هــم گروه های مختلفــی برای سرکشــی به همه 
خانواده های آسیب دیده اعزام شدند و بنده هم شخصا 
مترصد فرصتی هستم که از این خانواده های محترم و 
عزیز دلجویی کنم و این توجه مقطعی نخواهد بود بلکه 
مستمرا ادامه خواهد داشــت.رئیس جمهور در بخش 
دیگری از ســخنان خود با اشــاره به اقدامات صورت 
گرفته در جهت محرومیت زدایی و توســعه اســتان، 
سیستان و بلوچســتان را پاره تن ایران خواند و تصریح 

کرد: قطعا وضعیت امروز استان سیستان و بلوچستان 
با قبل از انقلاب اســلامی و حتی ســال های ابتدایی 
پس از پیروزی انقلاب بســیار متفاوت است و اقدامات 
گسترده ای در جهت ایجاد زیرساخت های عمومی در 
این استان صورت گرفته، اما حتما این وضعیت با نقطه 
مطلوب فاصلــه دارد و با توجه بــه ظرفیت های عظیم 
موجود باید تلاش بیشــتری برای رفع نیازهای مردم 
سیستان و بلوچســتان صورت گیرد.اولویت قراردادن 
احداث مراکز بهداشــتی و درمانــی، پیگیری احداث 
مراکز شــبانه روزی تعلیم و تربیت از ســوی آموزش 
و پرورش و همچنین بررسی مشــکلات برخی اراضی 
شخصی ملی شــده در این اســتان از جمله تاکیدات 
رئیس جمهور ناظر به مطالبه برخــی مدعوین حاضر 

در این نشست بود.
آیت الله رئیســی همچنین ایجاد آرامــش در زندگی 
مردم، مهار تورم و رشــد و رونق تولید را وظیفه دولت 
دانســت و بر عزم و اهتمام جدی دولت برای تحقق این 

مهم تاکید کرد.

رئیسجمهوری

خریدار  عضــو کمیســیون امنیت ملی 
مجلس گفت: کسی نمی تواند حقوق ایران 
از حقابه هیرمند را انکار کند و افغانستانی ها 

باید حقابه ایران را تأمین کنند.
حجت الاســلام مجتبی ذوالنــوری عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، درباره عدم رعایت 
حقابه ایــران در حوزه هــای آبریز جنوب 
شرق کشور توسط دولت افغانستان و ورود 
رئیس جمهور به این موضــوع، گفت: ایران 
برخی حوزه های آبریز دارد که برای محیط 
زیست کشور بسیار حیاتی است. مثل حوزه 
آبریز هریــرود و هیرمند و همچنین حوضه 
آبریــز ارس در شــمال غرب کشــور و رود 

کارون که وارد اروندرود می شود.
وی با اشاره به اینکه در طول تاریخ ما از این 
حوزه های آبریز استفاده می کردیم، تصریح 
کرد: ایــران به ویژه در رابطه بــا حوزه آبریز 
هیرمند ایران با افغانســتان قرارداد دارد و 
حقابه ما از گذشته ثبت شده است. بنا بر این 
قرارداد، کسی نمی تواند حقوق ایران درباره 
این موضوع را انکار کند، لذا افغانســتانی ها 

باید حقابه ایران را تأمین کنند.
ذوالنــوری یــادآور شــد: هیچیــک از 
دولت های گذشــته کــه در افغانســتان 
مســتقر شــده اند از »کرزی« تا »اشرف 
غنی« در جریــان مذاکراتی کــه بین دو 
کشــور صورت گرفتــه حق ایــران را در 

این باره را منکر نشــده اند، می گفتند که 
بارندگی نیســت و آبی برای سرازیر شدن 
به ســمت ایران وجود نــدارد. جمهوری 
اســلامی می گوید هر میزان آبی که در این 
حوزه ی آبریــز وجود دارد بایــد به میزان 
معین بین دو کشــور تقسیم شــود و اگر 
سهم ایران از این حوضه آبریز کم می شود 

سهم افغانستان نیز باید کم شود.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس اظهار کرد: اگر این ســهم 
آب به کشور ما وارد نشود، در شرق خراسان 
رضــوی، خراســان جنوبی و سیســتان و 
بلوچستان دچار مشکل می شویم و مسائل 
بســیاری تحــت تأثیــر این شــرایط قرار 

می گیرد. تــالاب هامون از مواردی اســت 
که در حوزه محیط زیست به خطر می افتد 
چراکه آب این تالاب از همین حقابه تأمین 

می شود.
وی عنوان کرد: روشــن است که در صورت 
عدم رعایت حقوق ایران دربــاره این حوزه 
آبریز شرایط زیســت محیطی و همچنین 
مشــاغل منطقه دچار مشــکل می شــود. 
همچنین بــا توجه بــه اینکه سیســتان و 
بلوچســتان آب و هوایی گرم و خشک دارد 
و با کمبود بارندگی مواجه است این منطقه 
تبدیل به کانون ریزگردهــا تبدیل خواهد 
شد که قطعاً این موضوع کل کشور را تحت 

تأثیر خود قرار می دهد.

ذوالنوری بــا تاکید بر اینکــه تأمین حقابه 
ایــران در این منطقــه از اهمیــت بالایی 
برخوردار است، بیان کرد: ۳ استان در کشور 
از این ماجرا متضرر می شــوند و با مســائل 
متعددی مواجــه خواهند شــد. بنابراین 
شــخص رئیس جمهــور به طــور جدی و 
به خوبی وارد مســئله شــده و این ماجرا را 

پیگیری می کند.

رئیسجمهور:نگذاریمسودجویانباجرائمسازمانیافته،امنیتسیستانوبلوچستانرامخدوشکنند

ابوالفضل خدائی  در قرن گذشته، روسیه 
یک سیاســت اقتصادی را دنبــال کرد که 
حول تجارت مواد خام و یک مجتمع نظامی 
- صنعتی هزینه بر بنا شــده بود. این کشور 
بهای سنگینی برای این ناکارآمدی در دهه 
۱۹۹۰ پرداخت کرد. اکنون به نظر می رسد 

روسیه قصد دارد این اشتباه را تکرار کند.
 جنگ اوکراین وضعیت اقتصادی روســیه 
را با اما و اگرهای زیادی روبرو کرده اســت. 
اگرچه گــزارش هایی در مــورد مدیریت 
خوب این کشــور در این زمینه و جلوگیری 
از کاهش ارزش روبل دیده می شــود اما به 
گفته کارشناســان و تحلیگــران، تحریم 
های ســنگین و محدودیت های اقتصادی 
آن چیزی اســت کــه عمــلا در بلندمدت 
گریبــان کرملین را خواهــد گرفت. وجود 
این تحریم ها روســیه را از پیشــرفته ترین 
بخش های اقتصاد جهانی جــدا کرده؛ این 
بدان معناست که مســکو در مسیر توسعه 
اقتصادی آینده خود بــاز هم باید تجارت در 

زمینه انرژی را در اولویت قرار دهد.
الکســاندرا پروکوپنکو تحلیلگر مســتقل 
و مشاور ســابق بانک روســیه در مقاله ای 
برای اندیشــکده کارنگی نوشت: کرملین 
اخیراً رکوردهای زیادی را شکســته است؛ 
اما نه آنگونــه که خوب تصور می شــود. از 
زمان تهاجم گســترده اش بــه اوکراین در 
سال گذشته، روسیه تحت بیش از ۱۳هزار 
محدودیت قرار گرفته است. این رقم بیشتر 
از مجموع ایران، کوبا و کره شــمالی است. 
با این حال، تولید ناخالص داخلی روســیه 
در ســال ۲۰۲۲ تنهــا ۲.۱ درصد کاهش 
یافت و حتی طبق پیش بینی صندوق بین 
المللی پول امکان رشــد آن در سال ۲۰۲۳ 
نیز وجود دارد. این به کرملین اجازه می دهد 
که ادعا کند تحریم ها بی اثر هستند، اما یک 
اثر کیفی و هم کمی وجــود دارد. تحریم ها 
شــیوه ی عملکرد بلوک اقتصــادی دولت 
روســیه را به طور بنیادی تغییــر داده اند؛ 

چیزی که باز هم خوب به نظر نمی رسد.
با وجــود نظــام ســرمایه داری دولتی در 
روســیه، قبل از جنگ، سیاست اقتصادی 
این کشــور عمدتا بر توسعه فن آوری، تنوع 
بخشــیدن به صادرات به دور از وابســتگی 
کشور به ســوخت های فســیلی و حرکت 
نســبتا آزاد ســرمایه متمرکز بود. اکنون 
این عناصر جای خود را به کنترل ســرمایه، 
برچسب زدن کشــورها به عنوان دوست یا 
دشمن، یوانیزه کردن پرداخت ها، و نظامی 
کردن هزینــه های بودجــه داده اند و هیچ 
چشــم اندازی برای تغییر آن در بلندمدت 
وجود ندارد. به شکل متناقضی تحریم ها به 
دلیل مصون ساختن از شوک های جهانی، 
روسیه را تقویت کرده؛ اگرچه ممکن است 
در میان مدت و بلندمدت باعث تضعیف این 

کشور شود.

پس از حمله روســیه به اوکرایــن در فوریه 
۲۰۲۲، ایــالات متحده و اتحادیــه اروپا به 
ســرعت امواج جدیدی از تحریم ها را به راه 
انداختند به طوری که ضمن مسدودسازی 
ذخایر ارز خارجی و طلای روســیه، توانایی 
بانک مرکزی آن برای استفاده از دلار و یورو 
را محــدود کردند. جای تعجب نیســت که 
جامعه تجاری روسیه و اکثر مقامات شوکه 
شده، خود را برای فروپاشــی قریب الوقوع 

اقتصاد آماده می کنند.
با این حال، واکنش ســریع بلوک اقتصادی 
دولت موفق شــد این ضربه را مهار کند. این 
اقدام محدودیت هایــی را برای جابه جایی 
ســرمایه ایجاد کرد و نرخ بهره کلیدی را به 
۲۰ درصد افزایش داد و مانع خروج سرمایه 
از سیســتم بانکی شــد که در دو هفته اول 
جنگ بیش از ۲ تریلیون روبل )۳۰ میلیارد 
دلار( خروج پیدا کرد. تا پایــان ماه آوریل، 
رشــد نرخ بهره ســپرده های کوتاه مدت 
و ممنوعیت برداشــت پول نقــد خارجی، 
روس ها را مجبور کرده بود کــه تقریبا ۹۰ 
درصد وجوه برداشت شــده از حساب های 
خود را بازگردانند. فقدان مشــکلات جدی 
در سیســتم بانکی باعث شــد که اقتصاد 
روسیه ســرپا بماند و وحشت فروکش کند. 
اما نقطــه ضعف این پیــروزی کوتاه مدت، 
محدودیت های حرکت سرمایه است. الویرا 
نبیولینا، رئیس بانک مرکزی، زمانی لغو این 
محدودیت ها را “دســتاورد مهم سیاست 
اقتصادی” دانســته بود. اقدامــات کنترل 
ســرمایه، که اســتفاده از آن ها از مدت ها 
پیش بی اثر در نظر گرفته شــده بود، اکنون 
برای مدت طولانی برقرار خواهد بود. حتی 
ممکن است انجام اقدامات سخت گیرانه تر 

ضروری باشد.
یکی دیگر از جنبه های واکنش روســیه به 

تحریم ها، انفجار در تعداد کشــورهایی بود 
که تصور می شد اقدامات »خصمانه« علیه 
روســیه انجام داده اند. علیرغم این واقعیت 
که هیچ دستورالعمل روشــنی برای اینکه 
دقیقاً چه چیــزی اقدامــات “خصمانه” را 
تشــکیل می دهد وجود نــدارد، به نظر می 
رسد این نام گذاری به جای منافع اقتصادی 
عمل گرایانه، معیار اصلی اســت که روابط 
تجاری و سیاســت اقتصادی خارجی بر آن 
استوار است. این امر منجر به تقویت روابط 
مسکو با کشورهایی از ایران، ترکیه و امارات 
متحده عربی گرفته تا میانمار و کشورهای 
آفریقایی شده است. شــرکت های روسی 
حتی به کنسرســیوم زیرساختی که توسط 
طالبان در افغانســتان ایجاد شــده است، 

پیوسته اند.
ملاحظات ژئوپلیتیکی به تعیین سیاســت 
تجاری روســیه از جمله زنجیره های تولید 
در آینده نزدیک ادامه خواهــد داد. هزینه 
های ناشی از آن به شــکل قیمت های بالاتر 
و کاهش کیفیــت کالاها توســط مصرف 
کنندگان تحمــل خواهد شــد. در همین 
حال، رابطه مسکو با متحد اصلی خود یعنی 
پکن به طور فزاینده ای شــبیه وابســتگی 
اقتصادی است. بر اساس آمار گمرک چین، 
تجارت بین دو کشــور نزدیک به یک سوم 
رشــد کرد و به رکورد ۱۹۰ میلیارد دلار در 

سال ۲۰۲۲ رسید.
بخش انــرژی بیــش از دو ســوم صادرات 
روســیه به چین را تشــکیل مــی دهند: 
روســیه دومین تامین کننــده بزرگ نفت 
چین و چهارمین تامین کننــده بزرگ ال. 
ان.جی چین است. نکته منفی این صادرات 
رکوردشــکنی این اســت که یک “انحصار 
خرید” می تواند بر قیمــت ها تأثیر بگذارد، 
در حالی که موقعیت مذاکره روســیه بسیار 

ضعیف تر می شود. در همین حال، واردات 
روســیه از چین نــه تنها شــامل کالاهای 
مصرفی، بلکه به طــور فزاینده ای کالاهای 

با فناوری پیشرفته است.
 واردات کامیون، بیــل مکانیکی و قطعات 
خودرو چینی در ســال ۲۰۲۲ رشــد قابل 
توجهی داشته اســت. با وجود محدودیت 
های غــرب برای تامیــن نیمه رســاناها و 
ریزتراشــه ها، این کشور بیشــتر قطعات 
الکترونیکی و نیمه رســاناهای خــود را از 
شــرکت های چینی دریافت می کند. غول 
هایی ماننــد هواوی ممکن اســت به دلیل 
نگرانی برای تجارت جهانــی خود، فعالیت 
های خود را در روسیه به پایان برسانند، اما 
شــرکت های کوچکتر چینی همیشه وارد 

بازار روسیه می شوند.
پرداخت ها به شرکای چینی بیشتر به یوان 
انجام می شــود تا روبل. نسبت پرداخت ها 
به یوان در صــادرات و واردات روســیه در 
دوسال گذشته نیز رو به افزایش بوده است. 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه گفته 
است که روسیه آماده اســت تا در معاملات 
خود با سایر کشورها نیز به یوان روی بیاورد. 
دلار زدایی گســترده از اقتصاد روســیه به 
ســادگی در حال تبدیل شــدن به یوانیزه 

کردن آن است.
البتــه، هرکســی کــه بخواهــد وضعیت 
اقتصــادی کنونی روســیه را نشــان دهد، 
می تواند ایــن کار را انجام دهــد. تورم بالا 
در آمریکا و رشد بی ســابقه نرخ های بهره 
در ایــن کشــور، ارزش اوراق قرضه بانک 
هــای آمریکایــی را تحت تاثیر قــرار داده 
است و ســقوط ســه بانک آمریکایی در ماه 
مارس، بازارها را دگرگون کرد و باعث شــد 
تا صحبت از “انعکاس بحــران جهانی” در 
میان تحلیلگــران مطرح شــود. در همین 

حال، اقتصاد روسیه که به دلیل تحریم ها به 
خوبی از بازارهای مالی جهانی منزوی شده 

بود بدون آسیب نجات یافت.
قیمت نفــت و گاز اکنون کــم و بیش تنها 
کانالی اســت که شــوک های خارجی می 
تواند از طریق آن به روســیه برسد. اگر یک 
رکود جهانی وجود داشــته باشد که باعث 
کاهش قابل توجه این قیمت ها شود، آنگاه 
همه چیز برای اقتصاد روسیه ساده نخواهد 
بود. اما ایــن هنوز با محتمــل ترین نتیجه 
فاصله دارد. علاوه بر این، کشــورهای اوپک 
پلاس از جمله روســیه توافــق کرده اند که 
تولید نفت خود را از ماه می تا اکتبر کاهش 
دهند تا از افــت قیمت جلوگیــری کنند. 
روسیه یک گام فراتر رفته و فرمول محاسبه 
مالیات نفت و گاز را تغییر داده است تا زیان 

به بودجه را به حداقل برساند.
طرف دیگر منزوی شــدن از شــوک های 
خارجی، وابســتگی فزاینده روسیه به چند 
شــرکای خارجــی باقیمانده خود اســت. 
تحریم هایــی که بر بخش فــن آوری تاثیر 
می گذارند، روســیه را از توانایی خود برای 
توســعه پروژه های جدید انرژی فراساحلی 

محروم می کند.
همچنین دسترسی این کشــور به توربین 
ها و فن آوری ســاخت تانکرهــای مدرن، 
لوکوموتیو، خودرو، شــبکه های ارتباطی 
نســل آینده و دیگر محصولات پیشــرفته 
محدود مــی شــود. روســیه همچنین از 
بحث جهانی هــوش مصنوعــی و رایانش 
کوانتومی نیز خروج پیدا می کند. بنابراین، 
کرملین باید هر گونه طرحی را برای توسعه 

اقتصادی آینده، حول تجارت انرژی بسازد.
تمرکز مداوم بــر قیمت کالاهــا و افزایش 
شدید در نظامی ســازی هزینه های دولتی 
)به حدود یک ســوم بودجه( بــه این معنی 
است که توسعه اقتصادی روسیه برای مدت 
طولانی متوقف خواهد شد. حتی زمانی که 
مرحله فعال جنگ تمام شــود، تا زمانی که 
هر شکلی از پوتینیســم ادامه داشته باشد، 

بعید است هزینه های نظامی کاهش یابد.
کرملین بایــد زرادخانه خود را پــر کند و 
برای یک جنــگ جدید آماده شــود. با این 
حال، انتقال فنــاوری نظامی به بخش های 
غیرنظامی هرگز موفقیت چندانی در روسیه 
نداشته اســت. هیچ دلیلی وجود ندارد که 
از صنعتی ســازی معکوس و بازگشــت به 
فن آوری منســوخ انتظار چیز خوبی داشته 

باشیم.
در قرن گذشــته، روســیه یک سیاســت 
اقتصادی را دنبال کرد که حول تجارت مواد 
خام و یک مجتمع نظامی - صنعتی هزینه بر 
بنا شده بود. این کشور بهای سنگینی برای 
این ناکارآمــدی در دهــه ۱۹۹۰ پرداخت 
کرد. اکنون به نظر می رســد روســیه قصد 

دارد این اشتباه را تکرار کند.
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زمانامکانخریدصندوقهایقابلمعاملهبرای
متولدینتابستان۱۴۰۱اعلامشد

معاون توســعه مدیریــت و منابــع وزارت اقتصــاد از امــکان خرید 
صندوق های قابل معامله برای متولدین ســه ماه دوم ســال ۱۴۰۱ از 

ابتدای خرداد خبر داد.
ذبیح الله ســلمانی، با بیــان اینکه در قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، به 
ازای هر متولد ســال ۱۴۰۱، یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان صندوق 
ســرمایه گذاری قابل معامله در نظر گرفته شــده است، اظهار کرد: 
منابع مورد نیــاز برای تامین ایــن موضوع از منابــع عمومی دولت 

تامین می شود.
وی با اشــاره به آغاز فرایند ثبــت نام از چهارم اردیبهشــت ماه، گفت: 
از چهارم اردیبهشت تا ساعت ۱۴، ۲۴ اردیبهشــت، یعنی در یک بازه 
زمانــی ۲۰ روزه، ۳۷۸ و ۶۵۳ نفر نســبت به ثبت نام اقــدام کردند. بر 
اساس آمار ثبت احوال، به طور کلی حدود ۹۸۰ هزار نفر در سال ۱۴۰۱ 
متولد شده اند که طبق بررسی ها ۳۸۰ هزار نفر در سه ماه نخست سال 
بودنــد، بنابراین می توان گفــت ۹۵ درصد والدین متولدین ســه ماه 

نخست سال گذشته نسبت به ثبت نام اقدام کرده اند.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد، با بیــان اینکه تا کنون 
فقط والدین افرادی که در سه ماه نخست سال ۱۴۰۱  متولد شده بودند 
میتوانستند نسبت به ثبت نام اقدام کنند، عنوان کرد: با توجه به اینکه 
ثبت نام متولدین سه ماه نخست سال گذشته کامل شده است، فاز دوم 
برای متولدین سه ماه دوم سال گذشته از ابتدای خردادماه آغاز خواهد 

شد.
ســلمانی تاکید کرد: والدین برای ثبت نام باید به نــام فرزند خود کد 
بورســی دریافت کنند که این موضوع در پنجره ملــی خدمات دولت 

هوشمند به نشانی https://my.gov.ir دیده شده است.
بر اســاس این گزارش، والدین متولدین ۱۴۰۱ باید به ســامانه پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند به نشــانی https://my.gov.ir، بخش 

طرح تشویق فرزندآوری و جوانی جمعیت مراجعه کنند.
پس از ورود به این قســمت و وارد کردن کدملی، مشــخصات فرزند را 
مشــاهده می کنند. پس از طی مراحل، پیامکی برای والدین متولدین 
۱۴۰۱ ارسال خواهد شــد که باید وارد بخش انتخاب بانک شوند و بین 

بانک های عامل ملی یا پست بانک یکی را انتخاب کنند.
ســپس ۳۵ صندوق ســرمایه گذاری قابل معامله به آن ها نمایش داده 
می شــود که باید از میان آن ها، حداکثر ســه صندوق را انتخاب کنند. 
پس از این، باید بــه صورت غیرحضوری اقدام به افتتاح حســاب کنند 
که پس از این مرحله وزارت اقتصاد بــه ازای هر فرزند یک و نیم میلیون 
تومان حساب ها را شارژ و شــرکت کارگزاری بانک ملی اقدام به خرید 
صندوق های قابل می کند و به صورت ســپرده به شرکت سپرده گذاری 

مرکزی انتقال می دهد.

باشگاه همگرایی کریدور شمال-جنوب با کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
توافق نامه امضا کرد

توافقایرانوروسیهبرایساخت۲۰فروندکشتی
پس از جلسه مشترک رؤســای جمهور ایران و روسیه و تأکید مجدد بر 
توسعه روابط تجاری دو کشور، کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران و 
باشگاه همگرایی کریدور شــمال- جنوب به سرپرستی نماینده رئیس 
جمهور روسیه، بر سر ســاخت و خرید ۲۰ فروند کشتی جنرال کارگو 

توافق کردند.

به گزارش گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، رؤسای جمهور دو 
کشور ایران و روسیه روز گذشته در مذاکره تلفنی بر سر گسترش روابط 
تجاری و همکاری هــای اقتصادی میان دو کشــور تأکید کردند که در 
همین راســتا، توافقنامه ای میان کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
و باشــگاه همگرایی کریدور شمال- جنوب در روســیه به سرپرستی 
نماینده رئیس جمهور روسیه برای ســاخت و خرید ۲۰ فروند کشتی 

جنرال کارگو به امضا رسید.
بر این اســاس طرفین توافق کردند ضمن راه اندازی شــرکت مشترک 
جهت خرید و ساخت شناور، نســبت به حمل کالا در کریدور ترانزیتی 
شمال- جنوب و شــرق- غرب از مبدأ و به مقاصد تمامی بنادر روسیه 

اقدام نمایند.
همچنین بر اســاس این توافقنامه، تأمین بار مورد نیــاز از مبادی و به 
مقاصد مورد نظر گروه کشتیرانی و استفاده از ظرفیت ها و منابع طرفین 
در راستای انجام حمل ونقل ترکیبی، خرید و ساخت کشتی در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.
این توافقنامه که با تأکید بر توســعه عملیات حمل بار در قالب کریدور 
شــمال- جنوب تدوین گردیده، امروز در حاشــیه نمایشگاهی تحت 
عنوان »کازان فروم« که نمایشــگاهی برای عرضــه محصولات حلال 
و به نوعی همکاری بین کشــورهای اســلامی به شــمار مــی رود، به 
امضای مدیرعامل گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران و رمضان 
عبدولاتیپوف نماینده رئیس جمهور روسیه و رئیس باشگاه همگرایی 

کریدور شمال - جنوب رسید.

صادراتدامزندهممنوعاست
سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی گفت: تا به ثبات نرسیدن عرضه، 

صادرات دام زنده ممنوع است.

ســید محمد آقامیری اظهار داشــت: تا کنترل عرضه به ثبات نرســد 
صادرات دام زنده ممنوع اســت، خریــدار مازاد دام زنده نیز شــرکت 

پشتیبانی امور دام و معاونت بازرگانی است.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی افزود: باید ســرعت کار دامپزشکی 
در ارائه دستورالعمل های بهداشــتی دام افزایش یابد و به سازماندهی 

کشتارگاه ها نیز توجه ویژه شود.
وی با بیان اینکه اتحادیه ها بــازوان توانمند وزارت جهاد کشــاورزی 
هســتند، افزود: اتحادیه ها باید به ما ثابت کنند که نفع مصرف کننده 

برای آن ها حائز اهمیت است.

بازار

معاون بانکی و اعتبــاری صندوق توســعه ملی دلیل 
تاخیر واریز منابع از ســوی این صنــدوق به صندوق 

تثبیت بازار سرمایه را تشریح کرد.
سید علیرضا میرمحمد صادقی، با بیان اینکه صندوق 
توســعه ملی موظف بــه پرداخت ماهانــه به صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه اســت، اظهار کرد: ایــن فرایند 
طی ماه های گذشته طی شــد و تا کنون حدود ۶۴۰۰ 
میلیارد تومان از ســوی صندوق توسعه ملی به حساب 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه واریز شــده و ۶۰ درصد 
منابع صنــدوق تثبیت از طریق صندوق توســعه ملی 

تامین شده است.
وی به این سوال که چرا روند وارزی منابع متوقف شده 

است؟ پاسخ داد: این منابع باید از محل طلب 
صندوق توسعه ملی از سازمان امور مالیاتی 
پرداخت شــود. این طلــب ۵۰۰۰ میلیارد 
تومان بود کــه ۳۰۰۰ میلیارد آن توســط 
سازمان امور مالیاتی پرداخت شد و صندوق 
توســعه ملی عین آن را به صنــدوق تثبیت 
واریز کرد. ســازمان امور مالیاتی باید ۲۰۰۰ 

میلیارد تومان دیگر به صندوق توســعه ملی واریز کند 
تا این این مبلغ را همــراه صندوق ۲۰۰۰ میلیارد دیگر 
به حساب صندوق تثبیت واریز کند تا ۱۰ هزار میلیارد 

تومانی که تعهد داشت تکمیل شود.
عضو هیــأت عامل و معــاون بانکی و اعتبــاری تاکید 

کرد: منابع ریالی صندوق توســعه ملی ماده 
۵۲ قانون اســت. یعنی باید در پشتیبانی از 
طرح های ریالی کشور مصرف شود. بنابراین 
طبق مقررات ســازمان امور مالیاتی باید در 
ابتدا طلب صنــدوق را پرداخت کند و مابقی 
پول نیز از برگشت منابع صندوق تامین شود.

بر اساس این گزارش، حدود سه سال پیش با 
توجه به تلاطمی که در بازار ســرمایه ایجاد شد، بحث 
ســرمایه گذاری یک درصدی از منابع صندوق توسعه 
ملی پیــش آمد و طبق محاســبات صــورت گرفته بر 
مبنای منابع ورودی به صندوق، مقرر شــد حدود ۱۲ 
هزار میلیارد تومان به صورت تدریجی در بازار ســهام 

سرمایه گذاری شــود.بر این اســاس، فرایند واریزی 
تقریبا هر یک ماه یــا دو ماه یک بار انجام می شــد و تا 
یازدهم مهرماه سال گذشــته که ۵۰۰ میلیارد تومان 
از صندوق توســعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه 
واریز شــد، جمع این مبلغ به حــدود ۶۵۰۰ میلیارد 
تومان رســید. از طرف دیگر از حدود ۱۲ هزار میلیارد 
تومان باید ۵۰۰۰ میلیارد تومان از محل طلب صندوق 
توسعه ملی از ســازمان امور مالیاتی پرداخت می شد 
که فقط ۳۰۰۰ میلیارد از پرداخت های صورت گرفته 
به صندوق تثبیت بازار، از محل این طلب بوده اســت و 
هنوز ۲۰۰۰ میلیارد تومان دیگر از سوی سازمان امور 

مالیاتی به صندوق برگردانده نشده است.

 دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی از تصویب افزایش 
۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما در ستاد تنظیم بازار و 
ابلاغ آن از امروز به تمامی شرکت های هواپیمایی خبر 

داد.
»مقصود اســعدی ســامانی« افزود: با تصمیم ســتاد 
تنظیم بازار به طور میانگیــن قیمت بلیت هواپیما ۲۹ 
درصد افزایش یافت که از امــروز نرخ جدید روی بلیت 

تمامی مسیرها اعمال خواهد شد.
وی با بیان اینکه رقم پیشــنهادی انجمن شرکت های 
هواپیمایــی افزایش ۱۰۰ درصدی قیمــت بلیت بود، 
گفت: انجمن شرکت های هواپیمایی نسبت به اعمال 
۲۹ درصدی افزایش نرخ اعتراض دارد. درخواســت ما 
این اســت که اگر پایداری صنعت هوایی و تداوم ارائه 
خدمات و انجام ســفرهای ایمن مدنظر است روی نرخ 

اعمالی مجددا بازنگری شود.
رییس ســازمان هواپیمایی پیش تر درباره اینکه چرا 
پیشــنهاد افزایش ۳۰ درصدی قیمت بلیت هواپیما به 
۱۰۰ درصد افزایش یافت؟ پاسخ داد: طبعاً مولفه های 
قیمت گــذاری را ســازمان هواپیمایــی بهتــر از هر 
دستگاهی می داند؛ بر اساس اســتاندارهایی که وجود 
دارد نظر ما در سال گذشــته افزایش ۳۰ درصدی بود؛ 

اما برای ۱۴۰۲ پیشــنهاد انجمن هواپیمایی نســبت 
به قیمت های دی مــاه ۱۴۰۰، افزایش ۱۰۰ درصدی 
قیمت بلیت اســت که هنوز در ســازمان هواپیمایی 

درباره این میزان افزایش به نتیجه نرسیده ایم.
پیشــنهاد افزایش قیمت با توجه به قیمت های جهانی 
قطعات و افزایش هزینه تعمیــر و نگهداری هواپیماها 

است.

صندوق

هوایی

محمدحســین مقــدم  بــه عقیــده 
کارشناسان اقتصادی ورود بانک VTB به 
ایران مــی تواند منجر به ســهل الوصول تر 
مبادلات مالی شود و بر اقتصاد ایران تاثیرات 

مثبتی دارد.
اخیراً بانک VTB روســیه دفتر نمایندگی 
خود را در کشــورمان راه اندازی کرده است 
که در گــزارش پیش رو بــه تأثیرات مثبت 
ورود بانک های بزرگ خارجی به کشورهای 

در حال توسعه می پردازیم.
این بانک دومین بانک بزرگ روسیه است و 
در واقع این اقدام از معدود دفعاتی است که 
شاهد آغاز فعالیت یک بانک خارجی بزرگ 

در کشورمان هستیم.
سابقه ورود بانک های خارجی به کشورمان 
به بعــد از اصــلاح قانونی بانکی از ســوی 
مجلــس بــاز می گردد. تــا پیش از ســال 
۱۳۸۹ بانک های خارجــی برای فعالیت در 
ایران باید بیش از ۵۰ درصد از سهامشــان 
در اختیار یــک طرف ایرانی بــود و در واقع 
محدودیت های زیادی در این زمینه وجود 
داشــت اما در این ســال این محدودیت از 
سوی مجلس لغو شد تا شرایط برای فعالیت 
بانک های خارجی در کشــورمان تســهیل 

شود.
در مرداد ســال ۱۳۹۴ بانــک مرکزی هم 
لایحه ای را در راســتای تســهیل فعالیت 
بانک هــای خارجی در کشــورمان از طرف 
دولت به مجلس فرســتاد کــه در قالب آن 
بانک های خارجی می توانستند با خرید ۴۰ 
درصد از ســهام یک بانک ایرانی یا با ایجاد 
یک مؤسسه بانکی با ۴۰ درصد تملک سهام 
در کشــورمان فعالیت کننــد. در آن زمان 
حداقل ســرمایه مورد نیاز برای تأســیس 
بانــک در ایــران ۲۵ میلیون یــورو و برای 

افتتاح شعبه ۵ میلیون یورو تعیین شد.

پس از این اصلاحات البتــه پای چند بانک 
خارجی به کشــورمان باز شــد که از جمله 
آنها می توان به بانک تجــارت ایران و اروپا، 
استاندارد چارترد، بانک مشــترک ایران و 

ونزوئلا و حتی بانک فیوچر اشاره کرد.
ورود بانــک VTB بــه فضــای بانکــی 
کشورمان در واقع نخســتین قدم از توسعه 
همکاری هــای کشــورمان با یک کشــور 
دوست و یک بانک بزرگ اســت که سابقه 
فعالیت در اروپا، آسیا، آفریقا و حتی آمریکا 

را هم دارد.
همانطور که گفته شــد بانک VTB دومین 
بانک بزرگ روسیه اســت و از نظر رنکینگ 
جهانی هم به گزارش مؤسســه فاینانشیال 
تایمز با داشــتن رتبــه ۲۳۶ در جمع ۵۰۰ 

بانک برتر جهان قرار دارد.

خــوآن کاردنــاس، اقتصــاددان و یکی از 
مقامات ارشــد بانــک مرکــزی مکزیک، 
خوان پابلــو گراف، مقــام ســابق وزارت 
دارایی مکزیــک، و پاســکوآل اودوقرتی، 
دبیر کل انجمن نظران بانکــی قاره آمریکا 
به نــام ASBA، طــی مقاله ای بــا عنوان 
" ورود بانک هــای خارجــی بــه بازارهای 
اقتصادهای نوظهور و نگاهی از منظر کشور 
میزبان" می گویند: طی ســال های گذشته 
اقتصادهای نوظهور و کشــورهای در حال 
توســعه محدودیت هــای ورود بانک های 
خارجی و ورود ســرمایه گذاری مســتقیم 

خارجی را کاهش داده اند.
در این مقالــه آمده اســت: ورود بانک های 
خارجی به کشورهای در حال توسعه منافع 
گوناگونی را برای آنها به همــراه دارد که از 

جمله آنهــا می توان بــه ورود فنآوری های 
جدید، تولیدات و فنون مدیریتی جدید در 
کنار بالا رفتن رقابت با ورود بازیگران جدید 
به نظام بانکی کشورها اشــاره کرد. از سوی 
دیگر بانک های بزرگ خارجی ممکن است 
به منابع مالی قابل توجهی در خارج از کشور 
میزبان دسترسی داشته باشــند و متعاقباً 
دارای الگــوی تأمین ســرمایه پایدارتری 
نسبت به بانک های داخلی هستند. از سوی 
دیگر از آنجا که این بانک هــا در دیگر نقاط 
جهان هم فعالیت دارند در زمان بحران های 
اقتصادی در داخل کشورهای میزبان کمتر 

تحت تأثیر شوک های مالی قرار می گیرند.
کارشناسان اقتصادی مذکور در مقاله خود 
می گویند: مطالعات اخیر نشــان می دهد 
ورود بانک های خارجی به کشــورهای در 

حال توســعه می تواند به افزایش بهره وری 
در نظــام بانکی این کشــورها نیــز منجر 
شــود و البته این مســئله تقریباً به فاصله 
کمی از ورود آنها رخ خواهــد داد و ارتباط 
زیادی با ســهمی که بانک های خارجی در 
نظام بانکی کشــورهای میزبان به دســت 

می گیرند ندارد.
نتایج بررسی ها از حضور بانک های خارجی 
در کشــورهایی نظیــر ترکیــه، آرژانتین، 
کلمبیا، فرانسه و اسپانیا در کنار برخی دیگر 
از کشورها هم همین نتایج را نشان می دهد. 
ورود بانک هــای خارجــی از دو وجه نظام 
بانکی کشــور میزبان را با افزایش بهره وری 
و رقابت همراه می کند. نخست آنکه با ورود 
یک رقیــب جدید و حقیقی شــاهد گرم تر 
شدن رقابت در نظام بانکی کشورها خواهیم 
بود و دوم آنکه در ســودای ســود بیشتر در 
سایه ورود بازیگران جدید، بهره وری هم در 

همین ساختار بالا می رود.
اگرچه ممکن است ورود بانک های خارجی 
به کشــورهایی کــه از نظــر صنعتی عمق 
کمی دارند تبعات منفی داشــته باشــد اما 
در کشورهای با پشــتوانه صنعتی ورود این 

بانک ها به گسترش رقابت منجر می شود.
نویســندگان مقاله مورد اشــاره معتقدند 
که وجود شــعب بانک های خارجی در یک 
کشور می تواند به کاهش فشــار و استرس 
در ســاختار اقتصادی کشورهای میزبان در 
زمان های بحران های مالی منجر می شود. از 
سوی دیگر این بانک ها می توانند در زمینه 
تأمین مالی شرکت های کوچک و متوسط 
در کشورهای میزبان هم نقش آفرینی کنند 
که به خودی خود با ورود ســرمایه گذاری 
مســتقیم یا غیر مســتقیم خارجی تأثیر 
مثبتی در حوزه رشــد اقتصادی کشورهای 

در حال توسعه دارد.

پولبورسدرگرویسازمانامورمالیاتی!
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تجویزنسخههایاشتباهبرایساماندهیبازارمسکن
خریدار  بــا وجــود اینکه بســیاری از 
کارشناسان راهکار ساماندهی بازار مسکن 
را تکمیل سامانه املاک و اسکان می دانند؛ 
اما بسیاری از دســتگاه ها وظایف خود را در 

این راستا انجام نداده اند.
 بازار اجاره مســکن در هفته های اخیر وارد 
فاز نابسامانی شده و مستأجران تحت فشار 
مضاعفی قــرار گرفته اند. در این شــرایط 
برخی از مسئولان و دســتگاه های اجرایی 
به جای آنکه تکالیف قانونی خود را در زمینه 
ساماندهی بازار مسکن انجام دهند به مردم 
توصیه می کننــد کــه بیش ازپیش هوای 

مستأجران را داشته باشند.
بنا بر نظــر برخــی از کارشناســان حوزه 
مسکن، موضوعی که می تواند به ساماندهی 
بازار کمــک کنــد، تکمیــل و راه اندازی 
ســامانه اطلاعات املاک و اسکان است؛ اما 
اجرایی شدن این قانون در سال های اخیر و 
از زمان دولت دوازدهم تا کنون موردتوجه 
قرار نگرفته است و این ســامانه که قرار بود 

از سال ۱۳۹۴ عملیاتی شود، اجرایی نشد.
البته در جلسه اخیر شــورای عالی مسکن 
به ریاســت رئیس جمهور مســائل عمده 
بازار مســکن از جمله اجرای قانون مالیات 
بر خانه های خالی پیگیری شــد. بنا بر نظر 
ابراهیم رئیســی برای تسریع در اجرای این 
قانون، تبادل اطلاعات بین دســتگاه های 
مختلف مؤثر اســت؛ اما بررســی شــواهد 
موجود نشــان می دهــد که بســیاری از 

دســتگاه های اجرایی عزمی برای تکمیل 
بســتر اجرایی این طرح نداشــته و حتی بر 

خلاف مسیر حرکت می  کنند.
از طرف دیگر برخــی از دســتگاه به جای 
آنکه تلاش خــود را برای تکمیل ســامانه 
املاک و اســکان به کار گیرنــد، اقداماتی 
را آغــاز می کنند که شکســت آن ها از نظر 
کارشناسان حوزه مســکن قطعی است؛ به 
طور مثال در هفته های اخیــر این موضوع 
مطرح شــد که برای شناســایی خانه های 
خالــی »گشــت های شناســایی« ایجاد 
شــود و خانه های خالی به صورت حضوری 
مورد شناســایی قــرار گیرد.بنا بــر اعلام 
مشــاور وزیر راه و شهرســازی در رابطه با 
سرعت بخشــی به کشــف خانه های خالی 
بر پایه قانــون مالیات بــر خانه های خالی 
به زودی گشت هایی متشکل از وزارت راه و 
شهرسازی، شهرداری، سازمان امور مالیاتی 
برای شناســایی میدانی خانه های خالی در 
مناطق مختلف شــهری که خانه های خالی 

در آن مناطق هستند برقرار خواهد شد.
این در حالی اســت که شناسایی خانه های 
خالی طبق قانــون می بایســت به صورت 
سیستمی و کاملًا هوشــمند صورت پذیرد 
و اســتفاده از روش های ســنتی و قدیمی 
تنها می تواند منابع دســتگاه های اجرایی 
را حیف ومیل کند.بر اســاس تبصره ۷ ماده 
۱۶۹ مکــرر قانون مالیات های مســتقیم، 
وزارت راه و شهرســازی متولــی ســامانه 

املاک و اسکان اســت و تمام دستگاه های 
دیگر اعم از ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشور و شــهرداری ها می بایست اطلاعات 
خــود را جهت بهره بــرداری از ســامانه در 

اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند.
نصرالله پژمان فر رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اسلامی در این زمینه گفته 
است: متولی اصلی ســامانه املاک و اسکان 
وزارت راه شهرسازی است و همه دستگاه ها 
ملزم به همکاری با ایــن وزارت خانه جهت 
تکمیل ایــن ســامانه هســتند. یک عدم 
همکاری در بیــن دســتگاه ها در رابطه با 
موضوع ســامانه امــلاک و اســکان وجود 
دارد که بخشــی از آن به تعارض منافعی که 
برخی از این دســتگاه ها دارند باز می گردد. 
مســئله بعدی این اســت کــه وزارت راه و 
شهرسازی باید کار را از دســتگاه هایی که 
به نتیجه رسیدن آن راحت بود، آغاز می کرد.

با وجود تأکید قانون بــر تکمیل و راه اندازی 
این سامانه، برخی از دســتگاه های اجرایی 
مانند آموزش وپــرورش و بانــک مرکزی 
عملًا الزامــی برای همــکاری با ســامانه 
امــلاک و اســکان ندارنــد. به عنوان مثال 
تختایی معاون مرکز ملی فناوری اطلاعات 
وزارت آموزش وپــرورش در خصوص نحوه 
احراز محل ســکونت دانش آموزان توسط 
آموزش وپرورش گفته است: ملاک ما برای 
استعلام سکونت افراد ســامانه ثبت احوال 

کشور است. 
در واقــع مرجع احراز محل ســکونت برای 
آموزش وپرورش ســامانه ثبت احوال است 
و ما فقط از این ســامانه اســتعلام دریافت 

می کنیم.
از طرف دیگر محمدحسین دهقان مدیرکل 
مبارزه بــا پول شــویی بانک مرکــزی در 
خصوص اینکه آیا بانک ها به سامانه املاک 
و اسکان پیوســته اند یا خیر، گفت: ما چند 
قانون داریم کــه ابهاماتــی دارد. در برخی 
موارد ارائه بعضی خدمات به سامانه املاک 
و اسکان منوط شده است، اما در چند قانون 
ارائه خدمات منوط به اطلاعات ثبت شــده 
در ثبت احــوال منوط شــده و این موضوع 

باعث سردرگمی شده است.
در همین راســتا علی خضریان سخنگوی 
کمیســیون اصل نود مجلس گفته اســت: 
تاکنون ســازوکار خوداظهاری دستگاه ها 
در راســتای تکمیــل ســامانه امــلاک و 

اســکان نتیجه بخش نبوده و باید نســبت 
به تقاطع گیــری اطلاعات دســتگاه های 

مختلف دخیل در موضوع اقدام شود.
بنا بر نظر ایــن نماینده مجلــس چنانچه 
تکمیل سامانه املاک و اسکان از سال های 
قبل آغاز شــده بود امروزه می توانستیم از 
آن بهره برداری و اســتفاده کنیم؛ اما عمده 
اتفاقی که تاکنون در جهت تکمیل ســامانه 
صورت گرفته، خوداظهاری صاحب خانه ها 
بوده البته مشــارکت بالایی در آن هم شکل 
نگرفتــه اســت.خضریان با انتقــاد از عدم 
همکاری برخی نهادها برای تکمیل سامانه 
املاک و اســکان افزود: متأسفانه در کشور 
ما دستگاه ها به سختی به یکدیگر اطلاعات 
می دهنــد و به طورکلی در تبــادل داده با 
یکدیگر مشــکل دارند؛ زیرا معمــولاً با این 
اقدام دستگاه ها احســاس می کنند عامل 
قدرت خود را از دســت می دهند و این یک 
کار اضافی اســت که هیچ نفعی برایشــان 
ندارد.بنا بر نظر فرشــید ایلاتی، کارشناس 
بازار مســکن، باوجوداینکه ۸ سال از زمان 
مصوبه راه اندازی ســامانه املاک و اسکان 
می گذرد، این سامانه هنوز راه اندازی نشده 
است. ترک فعل ها در این زمینه نباید فقط 
اعلام شــود؛ بلکه باید برخورد صورت گیرد 
و مــردم در جریان برخوردها قــرار گیرند. 
ســامانه املاک و اســکان در واقع سامانه 
زیرســاختی بازار مســکن اســت که باید 

به سرعت راه اندازی شود.
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رئیس دانشگاه خبر داد
پارکعلموفناوریعلومپزشکیشهیدبهشتی

بهزودیافتتاحمیشود
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شهیدبهشــتی از افتتاح پارک علم و 
فناوری علوم پزشکی شهیدبهشــتی با ارائه ۸ محصول خاص پزشکی 

خبر داد.
دکتر علیرضا زالی افزود: پارک علم و فناوری دانشــگاه علوم پزشــکی 
شهیدبهشتی از نظر استقرار مراکز رشد و شــرکت های دانش بنیان و 
همچنین زیرساخت آماده بهره برداری است و در انتظار وزیر بهداشت 

هستیم که در یک وقت مناسب برای افتتاح رسمی آن اقدام شود.
وی خاطرنشــان کرد: فعالیت های خاص دانش بنیانــی در این پارک 
در حال انجام اســت که از آن جمله می توان به ارائــه کیت اختصاصی 
تشخیص آبله میمون، تســت های راپید برای تشــخیص کووید ۱۹ و 

تست های همزمان با کاربرد خانگی اشاره کرد.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی یادآور شــد: در مجموع 
۸ محصول خاص پزشــکی آماده کرده ایم که ایــن محصولات کاربرد 
خانگی دارند. از آن جمله می توان به تســت کشــف خــون مخفی در 
بیماری های خونریزی دهنده دستگاه گوارش و یا پیشگیری از سرطان 
روده بزرگ اشــاره کرد. این کیت در یکی از شــرکت های دانش بنیان 

طراحی شده و امکان استفاده آن در منزل هم وجود دارد.
وی گفت: در حال حاضر ۶ مرکز رشــد در دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی داریم و پیش بینی می کنیم ۱۸۰ شرکت دانش بنیان به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم با این پارک در ارتباط باشند.

سال گذشته صورت گرفت
۲.۴میلیونتماسمردمیباسامانه

۱۳۷شهرداریتهران
رئیس مرکز سامانه مدیریت شــهری و نظارت همگانی)۱۳۷ پلاس( 
گفت: در سال گذشــته بیش از دو میلیون و ۴۰۰ هزار تماس با سامانه 

۱۳۷ پلاس برقرار شده است.
 رضا ناصری سرای افزود: مردم درباره موضوعات مختلف به ما مراجعه 

کردند که این آمار نسبت به سال گذشته افزایش ۴۰ درصدی داشت.
وی خاطرنشان کرد: در ۶ ماه دوم ســال گذشته چند طرح ویژه صورت 
گرفت. بهاران خدمت، کاشت نهال و حامی شــهر از جمله این طرح ها 

است و آمار مشارکت بسیار خوب بود.
به گفته ناصری، مردم در بســیاری از تماس ها معضلات شــهری را به 
این سامانه انتقال می دادند و این نشان از امیدواری آنان به حل مشکل 

داشت.

سردار رادان خبر داد
۵۴میلیونتماسبامرکزفوریتهای۱۱۰طی

سال۱۴۰۱
فرمانده انتظامی کل کشور گفت: سال ۱۴۰۱ حدود ۵۴ میلیون تماس 
با مرکز فوریت های ۱۱۰ ثبت شــده که ۲۲ میلیون تماس عملیاتی و 

مأموریت ها انجام شد.
 

سردار احمدرضا رادان، فرمانده انتظامی کل کشــور در مراسم افتتاح 
ســایت مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ اعلام کرد: یکی از بزرگترین 
مراکز در کشــور و منطقه اســت و خدمات بیشــتری در این قالب به 
مردم ارائه می شــود.وی افزود: از زمان تولد مرکــز فوریت های ۱۱۰ تا 
امروز، درصد تماس ها و مشــاوره مردم از پلیس روز بــه روز افزایش و 
نیاز به توســعه این مرکز مورد توجه قرار گرفت و ســال ۱۴۰۱ حدود 
۵۴ میلیون تماس به مرکز فوریت های ۱۱۰ ثبت شــده که ۲۲ میلیون 

تماس عملیاتی و مأموریت ها انجام شد.
سردار رادان گفت: ســهم تهران از این تماس ها و عملیات ها حدود ۱۴ 

میلیون تماس و ۵ میلیون و ۸۰۰ عملیات بوده است.
فرمانده ناجا گفت: امروز در این مرکز فوریت های ۱۱۰ حدود ۳۶۰ نفر 
از همکاران ما در ۳ شــیفت کاری فعال اند جهت پاسخگویی سریع تر 
و مرکز تجزیه تحلیل داده ها نیز جهت رســیدگی بــه دغدغه مردم راه 

اندازی شده است و پاسخگویی بهتری انجام می شود.
وی با اشــاره به اینکه از اســتانداری، هــلال احمــر، اورژانس و آتش 
نشانی هم تشــکر می کنم، گفت: امروز تماس های مردم با همکاران ما 
به صورتی اســت که حتی اگر تماس از جنس اورژانس پلیســی نباشد 
با اورژانــس و هلال احمر ارتبــاط می دهیم و برعکس و بــه دنبال این 

هستیم سامانه یکپارچه ای را راه اندازی کنیم.
ســردار رادان گفت: سامانه هوشــمند نصب شــده و برای مدیر مرکز 
مشخص اســت چه تعداد پشــت خط و چه تعداد تماس پاسخگویی 
می شــود و فاصله بین تماس گیرنده و پلیس یک تا دو تماس اســت و 
تلاش خواهد شد صفر شود همچنین ظرفیت ها جهت پاسخگویی سه 

برابر شده است.
وی اعلام کرد: در این مرکــز همکاران ما به چند زبان فارســی، عربی، 
انگلیسی و اسپانیایی در خدمت مردم هستند. سامانه پیامکی هم به ۱۰ 

تا ۱۲ مورد ارتقا یافته است.

مدیر تأمین مسکن و امور مهندسی ساختمان کمیته امداد استان تهران 
اعلام کرد

ارائهخدماتتامینمسکنبهمددجویان
کمیتهامداد

مدیر تأمین مســکن و امور مهندسی ســاختمان کمیته امداد استان 
تهران از ارائه ۱۱۶۷ مورد خدمت عمرانی به مددجویان تحت حمایت 
این نهاد در ســال ۱۴۰۱ خبر داد.حمید تیزهوش، با ارائه گزارشــی از 
عملکرد این نهاد در حوزه تأمین مســکن و امور مهندســی ساختمان 
به جامعه هدف تحت حمایت در ســال ۱۴۰۱، اظهار کرد: کمیته امداد 
اســتان تهران در ســال ۱۴۰۱ نســبت به ارائه ۱۱۶۷ مورد خدمات 
عمرانی شــامل کمک به احداث و تکمیل مســکن و کمک به خرید و 

تعمیرات مسکن مددجویی اقدام کرده است.
وی افزود: برای ارائه این تعداد خدمــات عمرانی در این مدت زمان ۲۱ 

میلیارد و ۷۸۸ میلیون تومان هزینه شده است.
تیزهوش خاطرنشــان کرد: هزینه های انجام  شــده در بخش مسکن 
مددجویی از محل اعتبارات دولتی، صدقات، کمک های مبتنی بر نیاز، 

زکات، آورده مددجو، کمک خیران و وام قرض الحسنه بوده است.
مدیر تأمین مســکن و امور مهندسی ســاختمان کمیته امداد استان 
تهران با اشــاره به برنامه های این حوزه در سال ۱۴۰۲، گفت: پروژه ۳۵ 
واحدی این نهاد در شهر ری با مشــارکت خیران، کلنگ زنی آن انجام 

شده که در مدت ۱۸ماه تکمیل و تحویل مددجویان خواهد شد.

دیوار

قائم مقام رئیس کل دادگستری تهران گفت: ۱۱ هزار 
حساب بانکی مشکوک به پولشــویی در سال گذشته 

مسدود شدند.
 حاجی رضا شــاکرمی گفــت: در حــوزه اقتصادی و 
حمایت از تولید و اشتغال در سال گذشته ۵۰ جلسه با 
موضوع کارگروه های اقتصادی و مقاومتی و رفع موانع 
تولیدی با حضور مدیران و مسئولان اجرایی و همکاران 
قضائی در دبیرخانــه اقتصاد مقاومتی دادگســتری 
استان تهران تشکیل شده اســت که بیش از هزار نفر 
از مدیران واحدهــای تولیدی و شــرکت ها و فعالان 

اقتصادی در نشست برگزار شده حضور پیدا کردند.
وی افــزود: نتیجه برگزاری این جلســات باعث شــد 
تا در ســال گذشــته ۶۱ درصد پرونده ها بــا موضوع 
ورشکســتگی کاهش پیدا کند و بیــش از هزار واحد 

صنعتی که مشــکل اخــذ ســند مالکیت 
داشــتند با پیگیری دســتگاه قضائی و سایر 

مسئولان موفق به اخذ سند مالکیت شدند.
قائم مقام رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران تصریح کرد: در ســال گذشته تعداد 
۴۱ واحد تولیدی به صورت جدی با مشــکل 
مواجه شــدند در این واحدها ۶ هزار و ۵۰۰ 

نفر کارگــر در حال اشــتغال بودند که بــا تلاش ها و 
حمایت های دادگستری اســتان تهران از تعطیلی این 
واحدها جلوگیری شده و در حال حاضر این واحدهای 

تولیدی به فعالیت خود ادامه می دهند.
وی افزود: ۵ شــرکت با تعداد هزار و ۹۴۳ نفر کارگر در 
حالت ورشکستگی قرار گرفتند که با حمایت اداره کل 
ورشکستگی دادگستری اســتان تهران این شرکت ها 

از حالت ورشکســتگی خارج شده و در حال 
حاضر فعالیت روزانه خود را ادامه می دهند.

شــاکرمی اظهار کرد: جهت تحقق شــعار 
سال ۱۴۰۲ )رشد تولید و مهار تورم( رئیس 
کل دادگســتری اســتان تهران بــا حضور 
در شــهرک های صنعتی اســتان به صورت 
میدانی از واحدهای تولیدی و کارخانه های 
این شهرک ها بازدید و با کارگران، مسئولان و مدیران 
واحدهای تولیدی و کارخانه های شهرک های صنعتی 
دیدار و پس از بررسی مسائل و مشکلات موجود در این 
زمینه و در جهت رفع موانع دستوراتی را صادر می کند.

وی افزود: اقدامات مهمی در خصوص مبارزه با فساد و 
رانت خواری و همچنین قاچاق در دادگســتری استان 
تهران طی سنوات گذشــته صورت گرفته است و این 

اقدامات در سال جاری نیز به صورت ویژه مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت.

قائم مقام رئیس کل دادگستری اســتان تهران ادامه 
داد: در ســال گذشــته ۳۲۹ فقره پرونــده مربوط به 
اخلالگران در نظام اقتصادی در دادگســتری اســتان 
تهران رسیدگی شد؛ همچنین ۱۱ هزار حساب بانکی 
مشکوک به پولشــویی که عمدتاً در زمینه قاچاق ارز 

فعالیت داشتند مسدود شدند.
وی افزود: در سال گذشــته ۱۱۹ فقره پرونده مهم در 
جهت مبارزه با مفاسد اقتصادی مطرح شد، همچنین 
در سال گذشــته پس از اقدامات قضائی صورت گرفته 
توسط دادگســتری اســتان تهران، حدود ۳۷۶ هزار 
میلیارد ریال از متهمان و مفسدان اقتصادی وصول به 

بانک ها و سازمان مالیاتی پرداخت شده است.

دادگستری

خریــدار   دادســتان کل کشــور گفت: 
دادستان وظیفه دارد اگر امروز مسئله ای در 
فضای مجازی پیچید و منتشر شد بلافاصله 
آن موضــوع را پیگیــری کرده و بــه دنبال 

مستندات آن باشد.
بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام والمســلمین منتظری در 
بیســت و ســومین همایش دادستان های 
عمومی و انقلاب، نظامی و ویژه روحانیت که 
در مشهد مقدس برگزار شــد، با بیان اینکه 
مســائل روز جامعه ایجاب می کرد که سه 
کارگروه تخصصی در همایش دادستان های 
عمومی و انقلاب، نظامــی و ویژه روحانیت 
تشــکیل شــوند، اظهار داشــت: کارگروه 
اول، کارگروه امنیــت و جنگ ترکیبی بود. 
کارگــروه دوم بــه موضوع حقــوق عامه و 
حمایت از تولید پرداخت و کارگروه سوم بر 
مســئله تحول و تعالی در دادسراها تمرکز 

کرد.
وی افزود: دادســتان ها و قضات سراســر 
کشور در سال گذشته توانستند با اقدامات 
خــوب خــود دشــمن را در رســیدن به 

اهدافشان ناامید کنند.
دادستان کل کشور گفت: این کار همکاران 
ما یک مکمل بسیار بسیار ارزشمند داشت 
و آن هم عفو و بخشــودگی گســترده مقام 
معظم رهبری بود که یک اثر بخشــی بسیار 
بالایی داشــت و در خانه ها و خانواده ها و در 
بین مردم و افکار عمومی یک حال و شرایط 

خوب را ایجاد کرد.
منتظری افزود: یکی از اهداف ما از برگزاری 
این همایش، ایجاد یک وحدت رویه در بین 
قضــات و دادســتان ها در تصمیم گیری ها 
است تا بتوانند در خصوص مسائل مختلف 

یک رویه ثابت را ادامه دهند.
دادستان کل کشــور تصریح داشت: انتقال 
مسائل روز جامعه به دادستان ها و نیز انتقال 
تجربیات این عزیزان بــه یکدیگر از اهداف 
تعیینی دیگر در برگزاری این همایش بوده 
است؛ چرا که در سفرهای استانی مشاهده 
کرده ایم کــه گاهاً برخی اســتان ها دارای 
ابتکاراتی در کار خود هستند که می بایست 
به دیگر اســتان ها نیز این ابتکارات انتقال 
داده شــود و این همایش فرصت مناسبی را 

برای این کار فراهم می نماید.
منتظری گفت: موضوع دیگــری که ما در 
برگــزاری این همایش به دنبــال آن بودیم 
این است که مســائل و مواردی وجود دارد 
که از طریق رسانه و پروسه های اداری امکان 
تشــریح و تبیین آن وجود نــدارد و باید به 
صورت مبسوط به آنها پرداخته شود که این 

بستر با این همایش ها فراهم می گردد.
دادســتان کل کشــور ادامــه داد: هدف 
دیگری کــه مــا از برگزاری ایــن همایش 
در نظر داشــتیم این بــود کــه بتوانیم به 
صورت حضــوری و چهره به چهــره با آنها 
گفتگو کرده و دادســتان های ما بتوانند به 
صورت حضوری مســائل خود را به مقامات 

بالادستی انتقال دهند.
وی با بیان اینکه در روز گذشته سه کارگروه 
تخصصی هر کــدام به مدت پنج ســاعت 
به بحــث و تبادل نظر در خصوص مســائل 
تخصصــی پرداختنــد گفت: با اســتقبال 
دادستان ها نظرات و پیشنهادات خوبی در 
کارگروه ها ارائه گردید که گزارش تکمیلی 
و تفصیلی این مطالب به رئیس قوه قضائیه 

تقدیم خواهد شد.
منتظری در ادامه به ارائه گزارشی از مسائل 

این کارگروه ها پرداخت و گفــت: توجه به 
تحول در قوه قضائیه کــه در دوره مدیریت 
فعلی عنوان تعالی هم به آن اضافه شده است 
یکی از موضوع مهم در کارگروه های ما بود. 
تحول یــک امر ضروری اســت. در موضوع 
تحول چه به لحاظ کیفی و چه به لحاظ کمی 
می بایســت همه موضوعات مورد دقت نظر 

قرار گیرد.
وی افــزود: ما در دادســتانی کل کشــور 
یکسری مســئولیت ها و تکالیف را داریم و 
باید بر نقاط ضعف و قوت آن متمرکز شده و 

در این خصوص تلاش نمائیم.
منتظری عنوان کرد: موضوع دیگر که ما در 
کارگروه ها بــه آن پرداختیم بحث امنیت و 
جنگ ترکیبی بــود. مقولــه امنیت امری 
حیاتی برای کشــور اســت و برای مقابله با 
دشــمن باید به این موضوع بیش از گذشته 

پرداخته و آن را مورد توجه قرار دهیم.
وی ادامــه داد: در مقولــه تأمیــن امنیت، 
موضوع این اســت که ما باید به همه مسائل 
روز که جامعه به آن مبتلا اســت اشــراف 
داشــته و ارتباط خــود را با دســتگاه ها و 
نهادهایی که وظیفه رصد مســائل را دارند 
بیشتر کنیم و لذا دادستان های ما باید خود 

را در خصوص تمام مســائل امنیتی به روز 
نگه دارند.دادستان کل کشور گفت: یکی از 
مساعدت های ما در حوزه اقتصاد، اقداماتی 
اســت که در چند ســال اخیر قوه قضائیه 
ورود کرده و مانع تعطیل شــدن بنگاه های 
اقتصادی متعددی شده است و بحمدالله در 
این سال ها توانسته ایم کمک های زیادی را 

به بخش خصوصی و دولتی داشته باشیم.
منتظری در ادامه به موضوع فضای مجازی 
و تأمین امنیت روانی مردم هم اشــاره کرده 
و گفت: همانگونه که مقــام معظم رهبری 
فرمودند تأمین امنیــت روانی مردم یکی از 
مصادیق حقوق عامه اســت و اکنون بخش 
زیــادی از امنیــت روانی مــردم در فضای 
مجازی شــکل می گیرد و ما باید به درستی 
این فضا را مدیریت نمائیــم تا امنیت روانی 

مردم مخدوش نگردد.
وی ادامه داد: ما در دســتگاه قضائی اعلام 
کرده ایم با کســانی که در فضــای مجازی 
امنیت مردم را هدف قرار می دهند برخورد 

خواهیم کرد.
منتظری افزود: دادســتان وظیفه دارد اگر 
امروز مســئله ای در فضای مجازی پیچید و 
منتشر شد بلافاصله آن موضوع را پیگیری 

کرده و به دنبال مســتندات آن باشد و اگر 
فردی بدون مبنا و سند حرفی را زد و جامعه 
را ملتهب و امنیت روانــی را مخدوش کرد 
نباید از آن گذشــت کرد. باید با این مسائل 
برخورد کرده و آنها تحت تعقیب قرار بگیرند 
و البته اگر هم مستندات ادعایی خبر موجود 
بود باید در جهــت رفع نقــص برآییم.وی 
خاطرنشــان کرد: حتماً صیانت از آرامش 
روانی جامعه جزو وظایف ما اســت و فراهم 
شدن بستر آرامش روانی مردم در این است 
که با مخــلان آن بلافاصلــه و در کمترین 

زمان برخورد شود.
دادستان کل کشــور عنوان داشت: مسئله 
دیگری که در کارگروه ها به آن پرداخته شد 
بحث حمایت از تولید است. شما دادستان ها 
باید مســتمراً به بنگاه های تولیدی و مراکز 
اقتصــادی حوزه خود ســر بزنیــد و اجازه 
ندهید کارخانه و یا کارگاهی تعطیل شــده 

و فردی از کار بیکار شود.
وی در ادامه بیان داشت: برخی از اشکالات 
برای مرتفع شدن نیاز به قانون دارد و برخی 
هم با آئین نامــه و دســتورالعمل برطرف 

می شود.
دادستان کل کشور تصریح کرد: اگر خواهان 
تحول و تعالی هســتیم باید دادسراهای ما 
متحول گردد. یکی از اشــکالات دادسرای 
ما این اســت که برخی قضات تجربه کافی 
ندارند و این در حالی اســت که رســیدگی 
و تحقیقات در برخی پرونده هــا به دادیار و 
بازپرس و حتی دادســتان کاربلد و با تجربه 

نیازمند است.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری اظهار 
کرد: اگر می خواهیم تحول ایجاد شود باید 
قضات دادسرا را مســتقر در دادسرا بدانیم. 

باید این افراد تجربه هایشان افزایش یابد.
وی عنوان کرد: پیشــنهاد ما این اســت که 
اســتخدام قاضی برای دادســرا و دادگاه از 
هم تفکیک شــود. البته باید همه امتیازات 
دادگاه هــم به قاضی دادســرا داده شــود. 
همچنیــن باید بحث بازنگری در ســاختار 
دادســرایی و نیروی انسانی و اســتفاده از 
فناوری های نویــن را باید در دســتور کار 
داشته باشــیم تا بتوانیم در امر تحول موفق 

باشیم.

خریدار  رییس ســازمان پزشکی قانونی 
گفــت: اطلاع رســانی در پرونده های مهم 

نباید به تأخیر بیفتد.
 عباس مســجدی در نشســتی با مدیران و 
کارکنان روابط عمومی سراســر کشور که 
به مناســبت روز روابط عمومی برگزار شد، 
اظهارداشــت: روابط عمومی رکن اساسی 
نظــام ارتباطی بین مــردم و ســازمان، و 
کارکنان با ســطوح مدیریتی اســت و در 
پزشــکی قانونی روابط تفاهم آمیز با مردم 
و کارکنان به عنوان یــک اصل جدی دنبال 

می شود.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته برای روابط 
عمومی ها ســالی پر کار و پر حادثه بود که 
در تمامی این حــوادث و اتفاقات به بهترین 
نحو نســبت به اطلاع رســانی و آگاه سازی 
جامعه اقدام شــد، افزود: روز روابط عمومی 
تنها یک روز نیست، موضوع روابط عمومی 
آغاز یک فصل اســت که از ســه اصل مهم 
اخلاق مــداری، علم و آگاهی و اســتفاده از 

ابزار هنر تشکیل می شود.
مســجدی با تاکید بــر اینکــه در تمامی 
بخش های سازمان باید با مراجعان برخورد 
مناســبی صورت گیرد خاطرنشــان کرد: 
طبعاً ایــن امر در روابط عمومــی از اهمیت 
بیشتری برخوردار اســت و لازم است افراد 
خوش اخــلاق و خوش برخــورد در روابط 
عمومی حضور داشته باشند. روابط عمومی 
محل رجوع مردم و کارکنان است به همین 
دلیل باید افرادی خــوش برخورد، مردم دار 

و با ســعه صدر بیشــتر در مجموعه روابط 
عمومی ها به کار گرفته شوند.

وی ادامــه داد: بهره گیــری از علم و آگاهی 
اصل دیگر در روابط عمومی هاست چرا که 
امروز عصر ارتباطات است و حجم عظیمی 
از اخبار گوناگون در شبکه های اجتماعی و 
رسانه ها منتشر می شــود و اگر اخبار کذب 
و نادرستی در مورد ســازمان وجود داشته 
باشد، تشخیص و اصلاح، تکذیب و یا رد آن 

خبر به عهده روابط عمومی است.

پزشکی قانونی با نگاه کارشناسی 
و بر اساس مبانی علمی در پرونده ها 

اظهار نظر می کند
وی با تأکید بر اینکــه مجموعه قوه قضائیه 
و پزشکی قانونی همواره با نگاه کارشناسی 
و بر اســاس مبانی علمی در پرونده ها اظهار 
نظر می کنند، اظهار داشــت: اطلاع رسانی 
دقیق در این موارد موجب اطمینان بخشی 
و جایــگاه قابل قبول ســازمان در ســطح 

جامعه شده است.
رئیس ســازمان پزشــکی قانونی کشور به 
کارگیری ابزار و زبان هنر و خلاقیت را اصل 
مهم دیگری در روابط عمومی ها دانســت و 
یادآور شــد: به کارگیری هنــر در معرفی 
سازمان بسیار مؤثر خواهد بود و پذیرش آن 
از جانب مردم و آحاد جامعــه در صورت به 
کارگیری ابزار هنر و خلاقیت بیشتر خواهد 

بود.
مســجدی همچنین به جایــگاه مهم این 

سازمان و مقبولیت آن در ســطح جامعه و 
حتی عرصه هــای بین المللی اشــاره کرد 
و افــزود: در حوادثی همچون وقایع ســال 
گذشته به اتفاق شــاهد آن بودیم که همه 
افراد منتظر اعلام نظر کارشناســی سازمان 
پزشکی قانونی بودند که این نشان از جایگاه 
سازمان و مقبولیت و اعتبار آن در بین آحاد 

جامعه و مسئولان دارد.
وی با بیان اینکه برای معرفی این سازمان و 
بیان اقدامــات آن تلاش های خوبی صورت 
گرفته اســت گفت: یکی از اهــداف روابط 
عمومی، معرفی و بیان اهــداف، عملکردها 
و طرح نقاط ضعف و قوت ســازمان است و 
همانطور که مقام معظم رهبــری بارها در 
ســخنان خود مطرح کرده اند نباید در بیان 
نقاط ضعف ها ممانعتی داشــته باشیم چرا 
که همین موضوع می تواند تحولی جدی در 
سازمان ایجاد کرده و نقاط ضعف را به نقاط 

قوت تبدیل کند.

رئیس ســازمان پزشــکی قانونی بــا بیان 
اینکه لازم اســت در جهت معرفی سازمان 
تلاش های بیشــتری صورت گیرد، تصریح 
کرد: آگاهی بخشــی به عمــوم جامعه، از 
وظایف مهم روابط عمومی هاست که نباید 
در ســازمان پزشکی قانونی کشــور تنها به 

حوزه های خاص محدود شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر مردم ســازمان 
پزشــکی قانونی را بیشــتر به حوزه تشریح 
می شناســند اما لازم است گســتره وسیع 
خدمات ســازمان به مردم معرفی شود زیرا 
حوزه تخصصی تشــریح تنهــا ۵-۳ درصد 

خدمات سازمان را در بر می گیرد.
مســجدی پرداختن به فرهنگ ســازمانی 
و تنویــر افکار عمومــی را نیز بســیار مهم 
دانست و گفت این نقش دیگر روابط عمومی 
هاست که نســبت به ارتقا جایگاه سازمان 
اقدام کنندکــه تاکنون نیــز در این بخش 

فعالیت های خوبی صورت گرفته است.

 اطلاع رسانی در پرونده های ملی 
و بین المللی با کمترین حاشیه و با 

سرعت و دقت لازم صورت گرفته است
رئیس ســازمان پزشــکی قانونی کشور در 
ادامه سخنان خود به شروطی برای داشتن 
روابط عمومــی موفق و مؤثر اشــاره کرد و 
گفت: یکی از این شــروط ارائه سخن متقن 
اســت؛ همین نوع ســخن گفتــن جایگاه 
سازمان را بســیار ارتقا داده و موجب شده 
اطــلاع رســانی در برخــی پرونده هــای 

مهم ملی و حتی بین المللــی به عهده این 
ســازمان گذاشته شــده و اطلاع رسانی در 
این پرونده ها همواره با کمترین حاشیه وبا 

سرعت و دقت لازم صورت گرفته است.
مســجدی اصل صداقت در ارتباط با مردم 
را از دیگر موضوعات مهــم در ایجاد روابط 
عمومی موفق دانســت و تصریح کرد: باید 
در بیان مشکلات و کاستی ها با مردم صادق 
باشیم و در کنار بیان نقاط ضعف و کمبودها 
به تلاش های صورت گرفته برای رفع آن نیز 

اشاره کنیم.
وی در ادامــه توزیع عادلانــه اطلاعات و 
معرفی تمامی بخش ها و نیز روشــنگری 
افــکار عمومــی در موضوعات مهــم را از 
وظایف دیگر روابط عمومی موفق دانست 
و گفت: در موضوعات مهــم مردم منتظر 
اظهار نظر پزشکی قانونی به عنوان سازمانی 
مرجع و مــورد اعتماد هســتند، بنابراین 
اطلاع رسانی در چنین پرونده هایی باید پس 
از طی فرایند بررســی های علمی و در عین 
رعایت اصول دقت و صحت به سرعت انجام 

شود.
وی بر لزوم مردم داری و احتــرام توأمان به 
مردم و مراجعان اشــاره کرد و اظهار داشت: 
روابط عمومــی به عنوان پــل ارتباطی این 
ســازمان با مردم همواره باید بــا احترام و 
تکریم با مراجعــان برخورد کــرده و برای 
ارتقای هر چه بیشــتر جایگاه ســازمان و 
معرفــی بخش هــای مختلف آن بــه آحاد 

جامعه تلاش کند.

۱۱هزارحساببانکیمشکوکبهپولشوییمسدودشدند
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معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی:
نمایشگاهمطبوعاتپاییز۱۴۰۲برگزارمیشود

معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: تلاش بر این است تا رویدادهای فرهنگی متوقف شده احیا شوند 

به همین منوال، نمایشگاه مطبوعات نیز پاییز امسال برگزار می شود.
به گــزارش تلویزیون اینترنتی کتاب فرشــاد مهدی پــور اظهار کرد: 
نمایشــگاه کتاب رویدادی است که در کنار ســختی هایش هم جنبة 
فراغت و هــم جنبة فرهنگــی دارد. اما مردم این ســختی ها را به جان 

می خرند و از فضای فرهنگی و امکانی که فراهم شده استفاده می کنند.
وی با اشــاره به برگزاری نمایشــگاه مطبوعات بیان کرد: نمایشــگاه 
مطبوعــات در دهة ۷۰ راه اندازی شــد. عمر این رویداد از نمایشــگاه 
کتاب، کمتر اســت. در دهة ۷۰ بسیار پر شــور و پر هیاهو بود. در سال 
۱۳۸۵ این نمایشــگاه از نمایشــگاه کتاب جدا شــد و چند سال بعد، 

برگزاری آن متوقف شد.
معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
تصریح کرد: با شــیوع ویروس کرونا بســیاری از رویدادهای فرهنگی 
نیز متوقف شــد. با آمدن دولت جدید این مطالبه بــرای برپایی دوبارۀ 
نمایشــگاه مطبوعات به وجود آمد. در حال حاضر، فضای ۲۰۰ متری 
برای این کار اختصاص داده شــده البته چون شور خرید کتاب بالاست 

اقبال برای مجلات کمتر است.
مهدی پور تاکید کرد: به طور کلی در تلاشــیم تا رویدادهای فرهنگی 
متوقف شــده را احیــا کنیم بــه همین منظــور بنا داریم نمایشــگاه 

مطبوعات را در پاییز امسال برگزار کنیم.

»عملکشتن«درسینماتکخانههنرمندانایران
 فیلم سینمایی »عمل کشــتن« به کارگردانی »جاشوا اوپنهایمر« در 

سینماتک خانه هنرمندان ایران اکران و نقد و بررسی می شود.
به گــزارش خانه هنرمنــدان ایران، پانصد و ســی  و هفتمیــن برنامه 
سینماتک خانه هنرمندان ایران ســاعت ۱۷ روز دوشنبه )یکم خرداد( 
به نمایش فیلم »عمل کشتن« به کارگردانی جاشوا اوپنهایمر محصول 

سال ۲۰۱۲ اختصاص دارد.
پس از نمایش فیلم نیز نوید پورمحمدرضا منتقد ســینما و پژوهشگر 
دکتری شهرســازی دانشــگاه تهران و هادی آقاجانزاده پژوهشــگر 
مطالعات فرهنگی و کاندیدای دکتری انسان شناسی دانشگاه تهران با 

موضوع »بازسازی کشتار و بحران بازنمایی« آن را تحلیل خواهند کرد.
»عمل کشــتن« فیلمی درباره ســرانجام رهبران گروه سابق اندونزی 

پس از کشتار جمعی است.

علاقه مندان برای تهیــه بلیت می توانند به ســایت تیوال به نشــانی 
https://www.tiwall.com/p/act.of.killing۲ مراجعه کنند.

با اکران »ایندیانا جونز« اهدا شد
یکنخلطلایغیرمنتظرهبرایهریسونفورد

در مراســم اولین نمایش جهانی »ایندیانا جونز ۵« هریســون فورد با 
دریافت یک نخل طلای افتخاری اعلام نشــده، در جشنواره کن تجلیل 
شــد. با نمایش پنجمین فیلم »ایندیانا جونز« این فیلم با تشــویق ۵ 
دقیقه ای مهمانان روبه رو شد و هریسون فورد هم به شکلی غیرمنتظره 

یک نخل طلای افتخاری دریافت کرد.
روز پنج شنبه در سومین روز هفتاد و ششمین دوره جشنواره فیلم کن، 
پیش از نمایش فیلم »ایندیانا جونز و گردونه سرنوشت« هریسون فورد 
و دیگر عوامل فیلم ابتدا در فتوکال کن شرکت کردند و با یک وانت سه 

چرخه از فیلم، عکس گرفتند و شب روی فرش قرمز رفتند.
در سالن مراسم بازیگر ۸۱ ساله در مراســم اکران یکی از مشهورترین 
مجموعه فیلم های تاریخ سینما، سعی کرد با ریختن اشک هایش مقابله 
کند. این در حالی بود که دیزنی هم مدیران ارشد خود از جمله باب ایگر 
مدیرعامل و کاتلین کندی رییس لــوکاس فیلم را برای اکران این فیلم 

به کن فرستاده بود.
زمانی کــه تیتراژ فیلم پخش شــد آخرین ماجراجویــی »این دی« با 
تشویق ایســتاده ۵ دقیقه همراه شد که طبق اســتانداردهای کن باید 

گفت بیشتر تشریفاتی مودبانه برای ادای احترام محسوب می شود.
اما صرف نظر از اینکه تماشــاگران چه حسی نســبت به فیلم داشتند، 
بزرگترین تشــویق ها به فورد اختصاص داشــت که با همسر بازیگرش 
کالیســتا فلوکهارت روی فرش قرمز رفت و گوینده فرش قرمز این دو 

نفر را »ایندیانا جونز و کالیستا فلوکهارت« معرفی کرد.
در سالن نمایش فیلم فورد توسط تیری فرمو، مدیر جشنواره کن، برای 
دریافت نخل طلای غافلگیرکننده روی صحنه خوانده شد تا برای بازی 
در نقش های برجسته ســینمایی از »جنگ ســتارگان« تا »فراری« 
تجلیل شود.فورد درباره کلیپی که از دوران بازیگری او پخش شد گفت: 
بسیار متاثر شــدم. می گویند وقتی می خواهید بمیرید، زندگی خود را 
جلوی چشــمانتان می بینید و من همین احساس را داشتم. این بخش 
بزرگی از زندگی من اســت، اما نه تمام زندگی من. زندگی من با همسر 
دوست داشتنی ام که از اشتیاق و رویاهای من حمایت کرده فعال مانده 

و من سپاسگزارش هستم.
ســپس فورد گفت: من هم شما را دوســت دارم. اما من فیلمی دارم که 
باید ببینید. درست پشت سر من آماده است، پس اجازه بدهید از سر راه 

کنار بروم و باز هم به خاطر این افتخار بزرگ از شما تشکر کنم.
در واقع، تشــویق های ایســتاده برای فورد قبل از پخش فیلم بلندتر و 
پراحساس تر بود. صحنه های اکشن استادانه فیلم و سخنان شوخی که 
توسط والر-بریج ارایه شده بود، در داخل ســالن با واکنشی نه چندان 
هیجان انگیز مواجه شــدند. در بخش هایی از این فیلم ۱۴۲ دقیقه ای، 
صدای تماشاگران شنیده می شد که از خســتگی به زبان فرانسوی زیر 
لب حرف می زدند.در »ایندیانا جونز و گردونه سرنوشت« بار دیگر فورد 
در نقش باستان شناس مشهور بازی کرده است. این دی باید بار دیگر با 
نازی ها مبارزه کند. مدس میکلســن، آنتونیو باندراس و بوید هالبروک 

در این فیلم دیگر همبازی های فورد هستند.
فورد تاکید کرد که این فیلم پایان دوران حضــور وی در نقش ایندیانا 
جونز اســت. وی پیش از جشــنواره کن به مجله توتال فیلم گفت: این 
آخریــن فیلم این مجموعــه و آخرین باری اســت که مــن نقش این 
شخصیت را بازی می کنم. پیش بینی می کنم این آخرین باری باشد که 

او در یک فیلم ظاهر می شود.
فورد که می داند دیزنی در حال ســاخت مجموعــه ای از ایندیانا جونز 
برای دیزنی پلاس اســت، گفت: اگر این کار به نتیجه برســد، او در آن 
نقشی نخواهد داشت.فیلم پنجم »ایندیانا جونز« اولین فیلم مجموعه 
است که توسط استیون اســپیلبرگ کارگردانی نشده و جیمز منگولد 
کارگردان »وولورین« و »فورد در برابر فراری« وظیفه ســاخت فیلم را 

برعهده داشت.

قاب

مســعود فروتن کارگردان باســابقه تلویزیون معتقد 
است، مجموعه »آتش و باد« قصه ای ناشنیده و ناگفته 

از آدم ها را روایت می کند.
مسعود فروتن نویســنده، مجری، بازیگر و کارگردان 
ســینما، تلویزیون و رادیو درباره ســریال تلویزیونی 
»آتش و باد« به کارگردانی مجتبی راعی که این شب ها 
از شبکه سه پخش می شود، اظهار کرد: سریال »آتش 
و باد« کاری است که خوب ســاخته شده، قصه خوب 
دارد و بازیگرها درست انتخاب شــده اند و حتی لباس 
بازیگران و پرســوناژها بــه گونه ای دوخته شــده که 

بیننده احساس نمی کند لباس ها نو هستند.
وی اضافه کرد: در بســیاری از کارهای مشابه تاریخی 
این حس وجود دارد که لبــاس را همین الان از خیاط 
گرفته و به تن بازیگر کرده اند. امــا در آتش و باد لباس 
بازیگران طــوری طراحی و دوخته شــده اند که گویی 
بازیگران با آن لباس ها از قدیم تا الان زندگی کرده اند و 
سال ها متعلق به خودشان بوده است. فضاسازی ها هم 

به خوبی شکل گرفته و بیشتر عناصر صحنه 
درست در جای خودشــان چیده شده و قرار 

دارند.
کارگردان تلویزیونی تله تئاترهای ماندگاری 
همچون »ســتارخان« پیرامون بازی نقش 
کلیــدی مجموعه »بهــادر« عنــوان کرد: 
آقای محجوب را همچنــان در اوج بازیگری 

می دانم؛ او در این نقش که شــاید این همه جسارت و 
دلاوری به لحاظ فیزیکی به جثه او نمی خورد، بی نظیر 
ظاهر شده است. بازیگری که با چشمان نافذ، جسور و 
قدرتمند در نقش خود، مقابل هر تهاجمی می ایستد. 
اما صدایی که برای چنان ابهتــی در این بازیگر در نظر 
گرفته شده، صدای پایینی است و آن قدرت لازم را که 

مختص چنان شخصیتی است، ندارد. 
برای مثال وقتی برای جمعــی بالغ بر ده ها نفر صحبت 
می کند، تن صدا به گونه ای اســت که گویی برای یک 
نفر صحبت می کند و صدا برای کلوزآپ )نمای بسته( 

گرفته شده نه برای لانگ شات )نمای باز(.
وی اضافه کرد: گاهی آنقدر این صدا آهسته 
است که من بیننده در درست شنیده شدن 
آن توسط بازیگر مقابل دچار تردید می شوم و 
خود من به عنوان بیننده هم بعضاً کلماتی را 

متوجه نمی شوم.
 این مســاله بیشــتر به صدابرداری یا مونتاژ 
مربوط می شــود یا اینکه بایــد در صحنه بــه بازیگر 
یادآوری می شــد که در لانگ شات ها قدری تن صدا را 
بالاتر ببرد؛ چراکه حســین محجوب بازیگر توانمندی 
است که در بسیاری از نقش های خود تحسین برانگیز 

ظاهر شده است.
نویســنده آثاری همچون »در کوچه پس کوچه های 
کودکی« و »صندوقچه« با اشــاره بــه متن و محتوای 
مجموعه، یادآور شد: قصه آتش و باد، قصه ای است که 
ناگفته بوده و ناشنیده مانده اســت. قصه آدم هایی که 
بسیار کار کرده و زحمت کشیده اند اما پز عملکرد آنها 

را بیشتر، سر کرده ها، خان ها و پهلوان ها داده اند.
وی با اشــاره به نویســندگانی که در این حوزه کتاب 
نوشــته اند توضیح داد: منصور براهیمی و عبدالرسول 
گلبن نویســندگانی که به درســتی دســت بر قصه 
آدم هایی گذاشــته اند کــه به نظر آدم هــای معمولی 
می آیند و تا کنون حرفی از آن ها به میان نیامده است. 
آدم هایی کــه پهلــوان و قهرمان نبوده اند و مشــهور 
نشــده اند، و قرن هــا لای کتاب ها در میــان ذهن ها 

مانده اند.
 ماجرای مشروطیت بیشتر با عناوینی چون ستارخان 
و باقرخان شــهره شــده اســت در صورتیکه خیلی از 
مردم آن دوران در به ثمر رســاندن مشروطیت، نقش 
داشــته اند و علاوه بر مــردم تبریز، مردمان شــهرها 
و مناطــق دیگر هــم در این میان نقــش تأثیرگذاری 
داشته اند؛ علاوه بر متن درست، مجتبی راعی در »آتش 
و باد« کســی اســت که توانســته به خوبی از عهده به 

تصویر کشیدن این قصه های ناگفته برآید.

چهره

خریدار  معاون فرهنگی بنیاد ســینمایی 
فارابــی درباره یکی از سیاســت های تولید 
فیلم توسط این نهاد در ســال ۱۴۰۲ بیان 
کرد: روند فارابی در ســال ۱۴۰۲ در حوزه 
تولید تامین ســلایق مخاطب سینما را در 
اولویت قرار می دهد و صرفا قصد ندارد فیلم 

برای شرکت در جشنواره بسازد.
مســعود احمدیان معــاون فرهنگی بنیاد 
سینمایی فارابی درباره معیارهای صندوق 
پروانه)توسعه ســینمای کودک و نوجوان( 
بیان کــرد: در حال حاضر ســامانه دریافت 
طرح ها بسته شده اســت و فرآیند خوانش 
و بررســی آن ها در حال انجام اســت. آنچه 
برایمان در انتخاب ها مهم است در وهله اول 

طرح فیلمنامه و میزان جذابیت آن است. 
وی ادامــه داد: در واقــع ایده آل هــا و 
خواســته های فارابی بــه عنــوان متولی 
صنــدوق پروانــه در راســتای حمایت از 
ســینمای کودک و نوجوان نیز در فراخوان 
این صنــدوق قبــل تر اعــلام شــده بود. 
البتــه نه به ایــن معنا که فیلمســازانی که 
طرحی متفــاوت از موضوعات گفته شــده 
ثبت کرده اند طرحشــان  مــورد توجه قرار 
نمی گیرد، بلکه در این فرآیند رویه کشــف 
اســتعدادها و طرح هــای خــوب نیز طی 
می شود و ممکن اســت با توجه به شناخت 
صورت گرفته و قابلیت های فیلمساز بعدها 

ساخت اثر دیگری به او سپرده شود.
وی در پاســخ به این که آیــا در این فرآیند 
کلینیــک فیلمنامــه فارابــی نیــز جهت 
اصلاح برخــی طرح ها دخالــت دارد یا نه، 
بیان کرد:نه کلینیــک فیلمنامه در ارتباط 
بــا فیلمنامه هایی اســت کــه قبل تر تهیه 
کننده و کارگردانش نهایی و فیلملنامه اش 
نیز مورد تایید فارابی قرار گرفته اســت اما 
به دلیل این کــه فیلمنامه آن لازم اســت 
اســت ارتقا یابد، متن در اختیار یک گروه از 

متخصصان قرار می گیــرد تا با اصطلاحاتی 
ارتقــا پیدا کند امــا صنــدوق پروانه صرفا 

پذیرای طرح های متقاضیان بوده است.
وی دربــاه تعداد طرح هــای مدنظر فارابی 
برای حمایــت از ساخت شــان در صندوق 
پروانه بیان کــرد: ۲۱۲ طــرح و فیلمنامه 
در سامانه به ثبت رســید که انتخاب نهایی 
بســتگی به قابلیت های داستانی و جذابیت  
طرح هــا دارد. همچنین با توجــه به تورم 
اقتصادی و بالا رفتن پیوســته هزینه های 
تولید فیلم، نمی توان به طــور دقیق گفت 
حداقل بودجه لازم برای ســاخت یک فیلم 
حرفه ای در حال حاضر چند میلیارد است. 
ضمن این که ممکن است تا تابستان امسال 
که معمــولا بــازه زمانی تولیــد فیلم ها در 
سینمای ایران است، قیمت ها باز هم بالاتر 
رود.بنابراین با توجه به همــه جوانب و این 

شــرایط، میزان بودجه حمایتــی و تعداد 
فیلم ها مشخص خواهد شد.

وی در پاسخ به برخی حواشــی نمایش دو 
فیلم فارابی در تلویزیــون در نوروز ۱۴۰۲ 
بیان کرد: امروزه این دیزالــو و در هم رفتن 
مدیوم ها به خودی خود یک اتفاق اســت و 
جای بررســی دارد. اما باید این ســوال را از 
خود بپرســیم بین ســینمایی که نسل ما 
می رفت و در یک ســالن با غلیان هیجان و 
احساسات جمعی برای شــادی یا غمگین 
شــدن همراه با فیلــم قــرار می گرفت، آیا 
همچنان ایــن تعریف از ســینما به عنوان 
یک سرگرمی کارکرد دارد؟ در دهه ۶۰ قرار 
گرفتن در سالن سینما شاید یک آیین بود؛ 
اما آیا واقعا امروز هم ایــن برخورد و نگاه به 

سینما وجود دارد ؟!
وی ادامــه داد: ضمن این که امــروز دیگر 

بعد از بحــران کرونا یا با راه انــدازی و رونق 
گرفتن پلتفرم ها، اساســا عــادات مخاطب 
در ارتباط با تماشــای فیلم تغییرات جدی 
کرده اســت. همچنین پیشرفت تکنولوژی 
و کیفیــت تلویزیون هایی کــه در بعضی از 
خانه ها وجــود دارد، گاهی دســت کمی از 
سالن ســینما ندارد. ضمن این که ما وقتی 
درباره ســینمای کودک و نوجوان صحبت 
می کنیم، ممکن اســت برخی از خانواده ها 
ترجیح بدهند فرزندشان در کنار خودشان 
در خانه فیلم ببیند، بنابراین باید تمام ابعاد 
این ماجــرا را در نظر گرفتــه و بعد قضاوت 

کنیم.
وی با اشــاره به اهــداف صندوق توســعه 
ســینمای کودک و نوجوان عنــوان کرد: 
صنــدوق پروانــه و برگــزاری جشــنواره 
بین المللی فیلم های کــودکان و نوجوانان 

باعث می شــود بسیاری از ســاختارهای ما 
در سینمای کودک و نوجوان قابل بازنگری 
باشد و به این فکر کنیم که یک فیلم کودک 
و نوجوان باید دارای چه ارزش هایی باشد که 
این نیاز را در خانواده ها و فرزندانشان ایجاد 
کند و این مسئولیت ما را در انتخاب طرح ها 
و حمایت از آن ها سخت تر می کند. به نظرم 
با روند فارابی در سال ۱۴۰۲ تامین سلایق 
مخاطب ســینمارو برای نهاد ملی سینمای 
ایران مهم تر است و فارابی صرفا قصد ندارد 
فیلم برای شرکت در جشــنواره ها بسازد. با 
این وجود تلاش می کنیم به اصطلاح چرخ 
را هم از نو اختراع نکرده باشــیم و صندوق 

پروانه خروجی درخوری داشته باشد.
وی درباره حداقــل و حداکثــر طرح های 
منتخب بــرای تبدیــل به فیلــم کودک و 
نوجوان توضیح داد: با توجــه به بودجه ای 
که در اختیار داریم پیش بینی من دســت 
کم حمایت از ســه طرح و حداکثر ۵ طرح 
برای ســاخت فیلم اســت. مگر ایــن که یا 
بودجــه در زمان تخصیص کفاف ســاخت 
این تعداد را ندهد یا کیفیت آثار ارسال شده 
برای انتخاب و قطعیت مناســب نباشد اما 
به نظرم انتخاب ۴ طرح منطقی تر اســت تا 
دســت کم برای هر فصل بتوانیم اکران یک 

فیلم کودک و نوجوان را داشته باشیم.
احمدیان درباره ســقف بودجــه حمایت از 
فیلم ها نیز بیان کــرد: تخصیص چه مقدار 
از بودجه بــه هریک از طرح هــای منتخب 
بســتگی به خود طــرح و قصــه، موضوع و 
شرایط مربوط به آن دارد، برایمان مطلوب 
تر اســت. میزان تخصیص بودجه به هر یک 
از فیلم ها نیــز باید گام بــه گام و با توجه به 
برآوردها و برنامه ریزی هایی صورت گرفته 
در ادامه کار مشخص شــود. فعلا در مرحله 
بررســی طرح ها هســتیم و برای اعلام هر 

قطعیتی کمی زود است.

کارگردانیکهلباس»نو«تنشخصیتهایتاریخینکرد

قائم مقام سی و چهارمین نمایشگاه خبر داد

فروش۲۴۱میلیاردینمایشگاهکتابتهران
فاطمه میــرزا جعفری  قائم مقام ســی و 
چهارمین نمایشــگاه کتاب تهــران گفت: 
تا ساعت ۲۰ روز هشــتم در بخش مجموع 
فروش در بخش حضوری بــه ۱۵۸ میلیارد 
تومان می رســد و اکنون نمایشگاه فروش 

۲۴۱ میلیارد تومانی را تجربه کرد.
 علی رمضانی قائم مقام و ســخنگوی ســی 
و چهارمین نمایشــگاه بیــن المللی کتاب 
تهران عصر امروز پنجشنبه ۲۸ اردیبهشت 
در نشست خبری خود با خبرنگاران گفت: 
امروز نمایشــگاه میهمانان مختلف داشت 
البته همچنــان مهمترین مهمــان مردم 
هســتند که امروز هم روز پر نشاطی را رقم 
زدند. همچنین معاون اول و معاون اجرایی 
ریاســت جمهوری، تولیت آستان قدس و 
عزیزان دیگری در نمایشــگاه کتاب حضور 

داشتند.
وی افزود: آنچه توجه مســئولان است گره 
گشــایی از صنعت نشر اســت که جلسات 
پایانی بازدیــد این مهم را رقــم می زدنند؛ 
معاون اول در جلســه با ناشــران مختلف 
آموزشــی، عمومی، کودک و نوجوان گفت 
و گــو کردند. مثالــی مانند مالیــات، بیمه 
تأمین اجتماعی، کاغذ، بحث صنفی نشــر، 
موضوعات کتب کودک و نوجوان و ســایر 
مباحث در صنعت نشــر توســط ۱۰ نفر از 
اعضای تشکل ها و ناشــران در جلسه بیان 

شد.
قائم مقام ســی و چهارمین نمایشگاه بین 
المللی کتاب تهران گفت: اســتقبال مردم 
کتابخوان وظیفه نمایشــگاه را ســنگین تر 
می کند. امیدواریم پس از پایان این دوره از 
این رویداد جلسات ارزیابی و آسیب شناسی 
برگزار کنیم و این فراینــد در دوره آتی کم 

نقص تر باشد برای مثال یکی از نویسندگان 
که در سال های مختلف در نمایشگاه بودند 
گفتند برای نمایشــگاه امســال فکر شده و 
این مسئله مســئولیت ما را سنگین تر کرده 

است.
وی افزود: مــردم می توانند امــروز و فردا با 
افزایش ساعت کاری نمایشگاه یک ساعت 
بیشتر از این رویداد اســتفاده کنند و تاکید 
می کنم حتماً با وســایل نقلیــه عمومی به 
نمایشگاه بیایند. همچنین در بخش مجازی 
خرید را به ساعات پایانی موکول نکنند و آن 
را توزیع کنند که ســامانه فشار مضاعفی را 
تحمل نکننــد و موجودی کتــاب به پایان 

نرسد.
رمضانی با اشــاره به اینکه روز گذشته ۳۷ 
برنامه در این رویداد برگزار شــد گفت: در 
بخش کــودک و نوجوان به دو ســاله ها نیز 
خدمت رســانی انجام شده است. همچنین 
۱۰۰ نفر از تماشــاچیان به ســینما کتاب 
مراجعه کردند و پویانمایی لوپتو را مشاهده 
کرده و پس از آن در بــاره کتابی که یکی از 
ناشــران با این نام منتشر کرده است گفتگو 

شد.
وی افــزود: میز خدمــت اهل قلــم ۴۷۰ 
خدمت بــه اهالی قلــم ارائه کرده اســت 
همچنین ســرای ملل از دو کتــاب به زبان 

اردو و ترکمن رونمایی کرد.
رمضانی با اشــاره به اینکــه کمیته اطلاع 
رسانی نمایشــگاه از ۱۰ صبح تا ۲۰ شب به 
۳۸ هزار نفر پاسخگویی داشته و تاکنون ۱۱ 
هزار نقشه میان مخاطبان توزیع شده است 
گفت: مرکز پاسخگویی به هفت هزار و ۸۰۰ 
تماس ورودی و ۹۳۰ تماس خروجی پاسخ 

داده اند.

ارسال بیش از 1۶3 هزار مرسوله
 به دست مخاطبان

قائم مقام ســی و چهارمین نمایشگاه بین 
المللی کتــاب تهران گفــت: تاکنون ۱۶۳ 
هزار و ۳۴۰ مرســوله به دســت مخاطبان 
رسیده اســت و ۱۱۱ هزار و ۹۴۰ بسته در 
حال آماده ســازی توسط ناشــران است. 
همچنین ۱۹۰ هزار بســته در حال توزیع 

است.
رمضانی افزود: شــهرهای تهران، مشــهد، 
اصفهان تاکنون بیشــترین سفارشــات را 
داشــتند و از مجموع ۱۱ هزار بســته بیش 
از ۹۷۳ بســته به روســتاها و ۶۷۴ بسته به 

درهای رنگی ارسال شده است.
وی گفت: هیئت رسیدگی به تخلفات برای 
یکی از ناشــران که عرضه و فــروش کتاب 
مغایر با ضوابط نشــر داشــت محرومیت از 
تســهیلات حمایتی، کاهش ۵۰ درصدی 
غرفه در ســال بعد و تعهد کتبی رأی صادر 
کرد. همچنین برای ناشر دیگری که کتاب 
مغایر با ضوابط نشر داشت به تعطیلی چهار 
ساعته و درج تخلف در پرونده و تعهد کتبی 
محکوم شــد.قائم مقام ســی و چهارمین 

نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران افزود: 
یک ناشر که اقدام به واگذاری غرفه به چهار 
ناشر کرده بود به تعهد کتبی، درج در پرونده 
و تعطیلی تا پایان نمایشــگاه محکوم شد. 
همچنین ناشــر دیگری که در نظم راهروها 
اختلال ایجاد کرده بود به تعهد کتبی، عدم 

تکرار تخلف و درج در پرونده محکوم شد.
وی گفــت: همچنین یک مورد شــکایت از 
ناشر داشــتیم که اقدام به بازنویسی کتاب 
کــرده بود که پــس از بررســی کپی بودن 
کتاب ها محرز نشــد و حکمی صادر نشده 

است.
وی با اشــاره به حضور مهمامانی از سفرا و 
وزرا در نمایشــگاه کتاب گفــت: مجموع 
تولیدات ســتاد خبری به ۶۵۰ خروجی در 

روز گذشته رسیده است.

فروش 1۵8 میلیاردی بخش حضوری 
نمایشگاه کتاب

رمضانی درباره آمار فروش افزود: تا ســاعت 
۲۰ روز هشــتم در بخش مجمــوع فروش 
در بخش حضوری بــه ۱۵۸ میلیارد تومان 
می رســد که از ایــن مبلــغ ۱۱۶ میلیارد 
تومان متعلق به کارتخوان های رســمی و 
۴۲ میلیارد تومان شــامل فــروش نقدی، 
کارت بــه کارت و کارتخوان غیر رســمی 
اســت. همچنین در بخش مجازی مجموع 
فروش به ۸۳ میلیارد تومان می رســد که از 
این میزان ۶۶ میلیارد و نیم ســهم ناشران 

و ۱۶ میلیارد و نیم سهم کتابفروشان است.
وی با اشــاره بــه اینکه تاکنون نمایشــگاه 
فروش ۲۴۱ میلیــارد تومانی را تجربه کرده 
اســت گفت :۷۲۰ هــزار نســخه کتاب در 

بخش مجازی به فروش رسیده است.

استقبال مخاطبان از بخش کودک 
و نوجوان

وی در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی 
بر اینکه تاکنون از کــدام یک از بخش های 
نمایشگاه استقبال بیشــتری شکل گرفته 
اســت افزود: دو بخش ناشــران عمومی و 
کودک و نوجوان در میزان استقبال مخاطب 
به رقابت با یکدیگــر می پردازند برای مثال 
روز سه شنبه در زمان هایی مجبور به بسته 
نگه داشتن درهای بخش کودک و نوجوان 
بودیم؛ با توجه به مســاحت و تعداد غرفه ها 
در ایــن بخش شــاید بتــوان گفت بخش 

کودک و نوجوان پر استقبال تر بوده است.
رمضانی در پاسخ به ســوالی درباره میزان 
اســتقبال از بخش بین الملــل گفت: اگر 
بخواهیم به صورت مقایسه ای بگوییم بخش 
بین الملــل تخصصی اســت و مخاطبان به 

دنبال آثار خاصی در این بخش هستند.
وی افــزود: در بخش بین الملل ناشــرانی 
که مطابق آئین نامه ۱۰ روز قبل از شــروع 
نمایشــگاه کتــب را وارد گمــرک کردند 
کتاب ها را دریافت کردند؛ چه کنیم ناشری 
در روز پنجــم و با بــاری غیر متناســب با 
فضای غرفه کتاب هــای خود را وارد گمرک 
می کند؟وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
تخلفات بخــش مجازی نمایشــگاه کتاب 
گفت: بخــش عمــده ای از تخلفات بخش 
مجازی عدم ارســال کتاب هاست که این 
موضوع در آئین نامه دیده شــده اســت و با 
سرعت اعمال می شود، مطابق آئین نامه در 
صورتی که تعداد تحویل بسته ها از تعدادی 
پایین تر باشد پنل ناشــران بسته می شود و 
زمانی که سفارشــات صفر شد پنل مجازی 

دوباره باز می شود.
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میدان

یک رســانه یونانی پیش بینی کرد احسان حاج صفی 
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایــران که با تیم آاک به عنوان 
قهرمانی سوپرلیگ یونان دست یافت، جزو گزینه های 

بهترین بازیکن این مسابقات قرار بگیرد.
 احسان حاج صفی بازیکن ایرانی آاک یونان فصل فوق 
العاده ای را با این تیم پشــت ســر گذاشت و موفق شد 
در رقابتهای سوپر لیگ این کشور عنوان قهرمانی را به 

دست بیاورد.
عملکرد حاج صفــی آنقــدر رضایت بخــش بود که 
»ماتیاس آلمیدا« ســرمربی آرژانتینــی را متقاعد به 
تمدید قراردادش کرد و این اتفــاق حتی قبل از پایان 

لیگ رخ داد.

این بازیکن ایرانی هفته گذشــته قراردادش 
را به مدت ۱+۱ فصل دیگر با آاک تمدید کرد 
و فصل آینده هــم قطعاً در ایــن تیم حضور 

خواهد داشت.
وب سایت kitenimerosi یونان با اشاره به 
عملکرد حاج صفــی در این فصل پیش بینی 
کرد که این بازیکن ایرانی یکی از گزینه های 

بهترین بازیکن فصل یونان باشد.
این رسانه نوشت: »ســوالی که خیلی ها می پرسند که 
چه کسی را می توان ارزشــمندترین و بهترین بازیکن 
امسال آاک دانست که شاید درست نباشد. امسال هیچ 
فوتبالیســتی از این تیم عقب نبود. برخی از بازیکنان 

ممکن است توجه بیشــتری را به خود جلب 
کرده باشــند. و یکی از آنها؟ احسان حاجی 

صفی.
مدافــع چــپ ۳۳ ســاله آاک یکــی از 
فوتبالیست هایی بود که امســال بیشترین 
بازی را با پیراهن زرد و مشــکی انجام داد. به 
خصوص با مصدومیت میلاد محمدی، دیگر 
مدافع ایرانی. حقیقت این اســت که حاج صفی حتی 
بیش از حد انتظار موفق بــود. او ۹۰ دقیقه یکی پس از 
دیگری در مسابقات بازی کرد و با وجود سن بالا یکی از 
ارزشمندترین بازیکنان ماتیاس آلمیدا در تلاش برای 

کسب عنوان قهرمانی بود.«

وب ســایت یونانی سپس با اشــاره به نفوذهای حاج 
صفــی در مســابقات و همچنیــن تاثیــر او در دفع 
حملات تیم هــای حریف نوشــت: »همانطور که به 
نظر می رســد، می توان اســتدلال کــرد که حاجی 
صفی جزو کاندیداهای ارزشــمندترین بازیکن سال 
است، چرا که شــاید نام او به اندازه ای که باید شنیده 

نشده باشد. 
بازیکن ایرانی را می توان سرباز وفادار آلمیدا دانست که 
در هر خواسته سرمربی آرژانتینی حاضر است. بالاخره 
خود سرمربی آاک هم خواستار ماندن او در سال جدید 
شد و نمی خواست بازیکنی مثل حاج صفی را از دست 

بدهد.«

ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس در اقدامی قابل تقدیر 
فرزند کاپیتان فقید سرخپوشــان را به جشــن قهرمانی 
دعوت کرد و جام را به همراه او بالای ســر برد.تیم فوتبال 
پرســپولیس با پیروزی پــرگل ۴ بر صفر برابر نســاجی 
مازندران در هفتــه پایانی لیــگ بیســت و دوم، عنوان 
قهرمانی این مسابقات را با ۶۶ امتیاز به خود اختصاص داد.

* پرســپولیس بــرای پانزدهمین بــار قهرمان لیگ 

فوتبال ایران شــد. به همین خاطر روی پیراهن جشن 
قهرمانی این تیم عدد ۱۵ ثبت شده بود.

* محمد پولادگر معــاون وزیر ورزش بــه همراه رضا 
درویش مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس مدال های 

بازیکنان پرسپولیس را اهدا کردند.
* علیرضا بیرانوند شــلوغ ترین بازیکن پرسپولیس در 
جشــن قهرمانی بود و اکثر عکس های ســلفی را او با 

تلفن بازیکنان می گرفت.
* بازهم سازمان لیگ نتوانســت برای جاگذاری جام 
در کنار سکو از یک چهره مطرح باشگاه و فوتبال ایران 

استفاده کند.
* یحیی گل محمــدی برای گرفتن مدالــش با هانی 
نوروزی پسر کاپیتان فقید سرخپوشان هادی نوروزی 

به روی سکو رفت و مدالش را به گردن او انداخت.

* امید عالیشاه به عنوان کاپیتان اول پرسپولیس جام 
قهرمانی را بالای سر برد.

* بازیکنان پرسپولیس پس از گرفتن جام هر کدام آن 
را در دســت می گرفتند و با شمارش سایر بازیکنان آن 

را بالا می بردند.
* گل محمدی به همراه هانی نوروزی جام قهرمانی را 

بالای سر برد.

چهره

پرسپولیس

سپهر ســتاری  پرســپولیس با پیروزی 
مقابل نساجی برای ششــمین بار در هفت 

فصل اخیر قهرمان شد.
 لیگ بیســت و دوم با قهرمانی پرسپولیس 
به پایان رســید و قرمزهــای پایتخت برای 
هشــتمین بار در تاریخ لیگ برتــر به جام 
طلایی این رقابت ها دســت یافتند تا برای 
رقبا دســت نیافتنی تر از قبل شوند. یحیی 
گل محمــدی هم با ایــن قهرمانــی برای 
سومین بار جام را بالای ســر برد و به رکورد 

برانکو ایوانکوویچ رسید. 
سرمربی قرمزها با کسب دو عنوان قهرمانی 
دیگر می توانــد در کنار امیــر قلعه نویی به 
پرافتخارترین مربی تاریخ لیگ برتر تبدیل 
شود. پرســپولیس امسال در شــرایطی به 
قهرمانی رسید که دو رقیب آماده و سرحال 

داشت. 
استقلال و ســپاهان تا هفته های آخر پا به 
پــای سرخپوشــان آمدند ولــی در نهایت 

نتوانستند به قهرمانی برسند.

پرسپولیس تابستان آماده
 قهرمانی شد!

برای یافتــن دلایل نقطه شــروع موفقیت 
پرســپولیس در لیــگ بیســت و دوم باید 
بیشــتر از یک ســال به عقــب برگردیم. 
درســت در روزهایی که قهرمانی استقلال 
در لیگ بیســت و یکــم قطعی شــده بود، 
پرسپولیســی ها کار خــود بــرای حضور 
قدرتمنــد و جبران ناکامــی را آغاز کردند. 
قطعی شدن انتقال مرتضی پورعلی گنجی 
و علیرضا بیرانوند در کنــار تمدید قرارداد 
مهــدی ترابی شــروع خوبی بــرای نقل و 
انتقالات پرســپولیس بود. آن هــا در ادامه 
هم بــا جــذب ســروش رفیعــی، دانیال 
اســماعیلی فر، گئورگی گولیسانی و سعید 
صادقی، ســتاره فصل قبل گل گهر در کنار 
تمدید قرارداد میلاد سرلک تیمی کامل را 
آماده لیگ بیست و دوم کردند. در روزهای 

پایانی نقل و انتقالات هــم یورگن لوکادیا و 
شــیخ دیاباته به پرســپولیس اضافه شدند 
که سرنوشت متفاوتی داشــتند. اولی پس 
از شروعی درخشــان به شــکلی عجیب و 
ناگهانی جدا شــد و دومی هم بیشتر فصل 

درگیر مصدومیت بود.

پاشنه آشیلی که برگ برنده
 قرمزها شد

بدون شک یکی از مهم ترین دلایل ناکامی 
پرسپولیس در لیگ بیســت و یکم عملکرد 
ضعیف این تیم در فاز دفاعی بود. موضوعی 
که یحیی گل محمدی هم به خوبی متوجه 
آن شــد با جذب چند بازیکن به خوبی آن 
را ترمیم کــرد. آن هــا در ایــن فصل طی 
۳۰ مســابقه تنهــا ۱۳گل خوردنــد و امار 
شــگفت انگیز ۱۸ کلین شــیت را بــه ثبت 
رساند. در سال های اخیر به خوبی ثابت شده 
تیمی در لیگ برتر قهرمان می شود که خط 

دفاعی مستحکمی در اختیار داشته باشد و 
تیم یحیی امســال از این حیث بهتر از تمام 

رقبای خود عمل کرد.

جدایی لوکادیا هم جلوی پرسپولیس 
را نگرفت

روزهــای پایانی نقــل و انتقالات باشــگاه 
پرســپولیس یک خرید بــزرگ در کلاس 
جهانی داشــت. یورگن لوکادیــا، مهاجم 
هلندی سابق برایتون، آیندهوون، بوخوم و 
هافنهایم ناگهان سر از پرسپولیس در آورد. 

او همانطــور کــه انتظار می رفت شــروع 
فوق العــاده ای در تیــم یحیی داشــت و با 
زدن ۶ گل بــه صدر جدول گلزنان رســید 
ولی درســت پیش از دربی پایتخت ایران را 
ترک و چند روز بعد هم قــراردادش را کرد. 
در آن زمــان پیش بینی می شــد با جدایی 
لوکادیا پرســپولیس دچار افت وحشتناکی 
شود اما این تیم در چهار بازی ابتدایی خود 

بدون مهاجم هلندی ۹ گل زد و به قهرمانی 
نیم فصل رسید. در آن زمان یحیی با اضافه 
کردن محمد عمری جــوان به خوبی جای 
خالی مهاجم گلزن تیمش را پر کرد و اجازه 

نداد خلاء او احساس شود.

درویش و عملکردی فراتر از تصور
وقتی نام رضا درویــش به عنوان مدیرعامل 
پرسپولیس اعلام شد خیلی از هواداران این 
تیم چندان از انتخاب او رضایت نداشتند. با 
این حال عملکرد درویش در این مدت قابل 

قبول بوده است. 
او در فصل نقل و انتقالات بدون حاشیه تیم 
خوبی برای پرســپولیس بســت و در طول 
فصل هم شــرایط آرامی را بــرای موفقیت 
این تیم فراهم کرد. بــرای اینکه ارزش کار 
درویش را متوجه شوید کافی است شرایط 
امسال پرســپولیس را با رقیب سنتی یعنی 
استقلال مقایســه کنید که سه مدیرعامل 

عوض کــرد و هیچکــدام هم نتوانســتند 
مشــکلات این باشــگاه را حل کنند. البته 
شــاید برای قضاوت کامل عملکرد درویش 
هنوز هــم زود باشــد امــا او حداقل فعلا 
عملکرد رضایت بخشی از خودش نشان داد 

است.

دوباره همان یحیی که منتظرش بودیم!
پرســپولیس در لیــگ بیســت و دوم هم 
بازیکنان خوبی داشت و هم از نظر مدیریتی 
شــرایط خوبی را ســپری کرد؛ با این حال 
نقــش اول قهرمانی سرخپوشــان یحیی 
گل محمدی بود که بار دیگر نشان داد لقب 
بهترین مربــی ایرانی در حــال حاضر فقط 

برازنده اوست. 
گل محمدی امســال دوباره همــان مربی 
آرام و دوست داشتنی شد که بدون جنجال 
روی کار فنی اش تمرکــز دارد. او اجازه نداد 
جدایی لوکادیا به پرســپولیس ضربه بزند و 
پس از ماجراهای جنجالــی اهواز و اتفاقات 
دیدار با آلومینیوم هم تمرکزش را از دست 
نداد. او در طول فصــل ژوزه مورایس، پاکو 
خمز و ریکاردو ســاپینتو سه مربی خارجی 
لیگ برتر را هم شکســت داد و وقتی مقابل 
ســپاهان شکســت خورد با اضافــه کردن 
ســروش رفیعی و تغییر تاکتیکش به ۷ برد 

متوالی رسید.
یحیی در نقل و انتقالات هم برخلاف ســال 
قبل تصمیمات درســتی گرفــت؛ او به جز 
لئاندرو پریرا و شیخ دیاباته خرید اشتباهی 
نداشــت و با تغییرات درســت در انتخاب 
دستیارانش، کادری قوی را آماده این فصل 
کرد. نفراتــی چون مهدی ترابی، ســروش 
رفیعی، وحید امیری و عیســی ال کثیر زیر 
ســایه اعتماد یحیی و تصمیمات تاکتیکی 
او بــار دیگــر بــه اوج برگشــتند و یکی از 
جذاب ترین پرســپولیس های چند ســال 
اخیر دســتپخت مرد آرام نیمکت این تیم 

بود.

کاپیتانتیمملیایرانکاندیدایبهترینبازیکنیونانمیشود

اقدامشایستهگلمحمدیورفتارهایعجیببیرانوند

ریکاردو ساپینتو:

قهرمانیپرسپولیسراتبریکنمیگویم
خریدار  ســرمربی تیم فوتبال استقلال 
با تاکیــد بر اینکــه نتیجه این تیــم برابر 
تراکتور تاریخی بوده اســت، از مسئولان 
باشــگاه بابت تمدید نکــردن قراردادش 
گلایه کرد و گفت: قهرمانی پرســپولیس را 

تبریک نمی گویم!
 ریکاردو ســاپینتو بعد از پیــروزی ۷ بر ۱ 
اســتقلال مقابل تراکتور در هفتــه پایانی 
لیگ برتر گفت: دربــاره بازی توضیح اضافه 
ای نداریم. در همــه موقعیت ها بهتر بودیم. 
یک نتیجه تاریخی به دســت آوردیم. اجازه 
ندادند قهرمان بشــویم. مستحق قهرمانی 
بودیم. شــاید یــک روز این اجــازه را به ما 

بدهند!
وی افزود: به جنگیدن ادامــه می دهیم. به 
تیمم افتخــار می کنیم. بازی فــوق العاده 
و جــدی بــود. باورنکردنی بود هــواداران 
تراکتور بیش از هواداران ما بودند. باشــگاه 
باید به ایــن توجه کند. وقتی به شــهرهای 
دیگر می رویم آنها بلیــت کمتر به هواداران 
ما می دهند. نباید این اتفاقات تکرار بشــود. 
انگار تراکتور در خانه اش بــازی می کرد. از 
هواداران اســتقلال که به ورزشــگاه آمدند 
تشکر می کنم. از تیم حمایت کردند. کسانی 

هم که نیامدند شاید نیاز به استراحت دارند. 
امیدوارم به جام حذفی بیایند و ورزشــگاه 
باید پر بشود. باید ظرفیت ورزشگاه در بازی 
با نساجی پر بشود و کســی در خانه نماند. 
هواداران استقلال باید بیایند و ورزشگاه را 

برابر نساجی پر از تماشاگر کنیم.
ســرمربی اســتقلال در پاســخ به سئوال 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکه آیا احتمال دارد 
در صورت حذف از جــام حذفی قراردادش 
تمدید نشــود، اظهار کرد: این ددلاین برای 

حل این موضوع نیست. 
خیلی راجع به این موضوع صحبت کرده ام 
و خسته هســتم. اگر تا آن موقع حل نشود، 
نمی دانم چه اتفاقی می افتد. وقتش اســت 

که موضوع حل بشود.
 برای من هم باید حل بشود. باید آماده فصل 
بعد بشــویم. وقت نداریم. باید دو ماه پیش 
این کار انجام می شد. باید این هفته مسئله 

حل بشود.
ســاپینتو در خصوص اینکه آیا حاضر است 
قهرمانی پرســپولیس را تبریــک بگوید؟ 
تاکید کــرد: نمی توانم. احتــرام می گذارم. 
بازی را بردند و احترام می گــذارم. به همه 
تیم ها احترام می گذارم ولی حق دارم نظرم 

را داشته باشــم. نمی توانم به تیمی تبریک 
بگویم که شایسته قهرمانی نبود! اگر عدالت 
در مسابقات بود، ما قهرمان بودیم! اگر فصل 
بعد بمانم، ما بهتر نباشیم و آنها بهتر باشند 
مشــکلی نیســت. این نظر من است. نظرم 
علیه هیچکس نیست. ما مستحق قهرمانی 

بودیم.
وی در خصوص عملکــرد ابوالفضل جلالی 
تاکید کــرد: جلالی خیلی خــوب تمرین 
و خیلی خوب بــازی کرد. بــه او گفتم چرا 
یک ماه منتظر بــودی؟ چرا مــاه قبل این 
کار را نکــردی. گفتم اســتعداد و کیفیت 
داری و مثل یک بازیکــن ملی تمرین کنی. 

به او گفتم اگر همینطــور تمرین کنی بازی 
می کنی که این شــانس را بــه او دادم. به او 
تبریک می گویم. بازی عالــی و فوق العاده 
ای بود. به سینا هم تبریک می گویم. به آنها 

افتخار می کنم.
ســرمربی اســتقلال ادامه داد: بــه تیمم 
افتخار می کنم. تیمم اســتحقاق قهرمانی 
را داشــت. آنها مقابل همه چیز بودند. باید 
بگویم نگذاشتند ما قهرمان بشویم. تسلیم 
نمی شویم و در همه بازی ها ادامه می دهیم. 
ایمــان داریم کــه می توانیم بهتــر از بقیه 

باشیم.
خبرنگار مهر بار دیگر قصد داشــت سئوالی 
را از ساپینتو بپرســد که سرمربی استقلال 
گفت: بهتر اســت کــه نپرســید. بعضی از 
سئوالات هست که قبلًا پاسخش داده شده 

است.
وی ســپس در واکنش به پافشــاری برای 
پرسیدن این ســئوال درباره کنار گذاشتن 
عارف غلامی از این مســابقه به دلیل اینکه 
با او در تمرین به مشــکل خورده بود، گفت: 
هیچ مشــکلی با هیچ بازیکنی ندارم. در این 
دو بازی این مدیریت را داشــتم که بعضی از 
بازیکنان استراحت کنند. همه در دسترس 

بودند. بعضــی از بازیکنان باید اســتراحت 
می کردند. این مدیریت تیم اســت. به همه 
افتخار می کنم. همه خوب کارشان را انجام 

دادند.
سرمربی اســتقلال درباره اینکه آیا اختلاف 
نظر خاصی در تمدید قراردادش هســت؟ 
گفت: نــه فقط بایــد انجام داد. مشــکلی 

نیست! باید تمام بشود.
»اینکــه می گویید نگذاشــتند اســتقلال 
قهرمــان بشــود، فکــر می کنیــد عمدی 
بوده یا سهوی؟« ســاپینتو در پاسخ به این 
سئوال گفت: عمدی یا سهوی را نمی دانم. 
اشتباهات بوده است. همه می توانند آنالیز 
کنند. ما باید ۱۰ - ۱۲ امتیاز بیشــتر داشته 
باشــیم. این واقعیت است. متاســفانه این 
واقعیت اســت. تصمیمات بد و اشتباهات 
بزرگ داشتیم در بعضی از بازی ها بدشانس 
بودیم. من راجع به آنهــا صحبت نمی کنم. 
من راجــع بــه امتیازاتی که از مــا گرفتند 

صحبت می کنم. ۱۲ امتیاز!
»حالا که شما قهرمان نشدید فکر می کنید 
چه تیمی شایسته قهرمانی بود؟« ساپینتو 
در پایان در پاسخ به این سئوال گفت: برایم 

فرقی نمی کند.

آمار برترین های لیگ بیست و دوم
رکوردهایپرسپولیسبرایقهرمانیلیگ

تیم فوتبال پرســپولیس که عنــوان قهرمانی بیســت و دومین دوره 
رقابتهای لیگ برتر را به خود اختصاص داد، در شــش مورد نیز رکورد 
بهترین های این فصــل را به نام خود ثبت کرد. اســتقلال در یک مورد 

بهترین شد.
بیســت و دومین دوره رقابتهای فوتبال لیگ برتر روز ۲۸ اردیبهشــت 
با قهرمانی پرســپولیس، نایب قهرمانی ســپاهان و عنوان سومی تیم 

فوتبال استقلال به پایان رسید.
شــاگردان یحیی گل محمــدی در شــرایطی این عنــوان را به خود 
اختصاص دادند که تا چند هفته مانده به پایان لیگ در رده ســوم قرار 
داشتند و شانس رسیدن به جام آنها نسبت به استقلال و سپاهان کمتر 

بود.
با این حال برتری پرسپولیس در دربی تهران و تساوی خانگی سپاهان 
برابر ملوان فرصت را در اختیار سرخپوشــان قرار داد تا به صدر جدول 
برگردند و در هفته های پایانی با کســب چند پیــروزی متوالی عنوان 

قهرمانی را به خود اختصاص بدهند.
در پایان فصل بیســت و دوم رقابتهای لیگ برتر جدول رده بندی این 

مسابقات با ترکیب زیر مشخص شد:
پرسپولیس در کنار این که عنوان قهرمانی لیگ بیست و دوم را به خود 
اختصاص داد، در شش مورد نیز عنوان بهترین لیگ را به خود اختصاص 
داد. استقلال هم در یک مورد توانســت این عنوان را به خود اختصاص 

دهد.
علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرسپولیس که در دو جام جهانی 
وظیفه حراســت از دروازه تیم ملی ایران را برعهده داشت، در این فصل 
بیشترین بسته نگه داشته دروازه )کلین شیت( را به خود اختصاص داد 

تا دستکش طلایی را از آن خود کند.
برترین های لیگ بیست و دوم فوتبال ایران به شرح زیر هستند:

بهترین گلزن: شهریار مغانلو از سپاهان با ۱۳ گل
بیشترین گل زده: استقلال با ۵۲ گل

کمترین گل زده: پیکان با ۱۲ گل
بیشترین برد: پرسپولیس با ۲۰ برد

کمترین برد: نفت مسجدسلیمان و مس کرمان با ۴ برد
بیشترین مساوی: ذوب آهن با ۱۵ مساوی
کمترین مساوی: پرسپولیس با ۶ مساوی

بیشترین باخت: نفت مسجدسلیمان با ۱۸ باخت
کمترین باخت: سپاهان با ۳ باخت

بیشترین گل خورده: نفت م. سلیمان با ۵۹ گل
کمترین گل خورده: پرسپولیس با ۱۳ گل

بهترین تفاضل گل: پرسپولیس ۳۳

بدترین تفاضل گل: نفت م. سلیمان منفی ۳۷
برترین تیم در خانه: سپاهان با ۳۶ امتیاز

بدترین تیم در خانه: نفت آبادان با ۱۱ امتیاز
برترین تیم خارج ازخانه: پرسپولیس با ۳۶ امتیاز
بدترین تیم خارج ازخانه: مس کرمان با ۵ امتیاز

بیشترین کلین شــیت: علیرضا بیرانوند از پرسپولیس با ۱۸ بازی بدون 
گل خورده

با اعلام رئیس فدراسیون فوتبال
مجمعاستقلالوپرسپولیسدرجلسههیات

دولتتغییرکرد
مجمع استقلال و پرســپولیس بعد از جلســه هیات دولت تغییر کرده 

است.
 در شــرایطی که بحث اختــلاف بیــن وزارت ورزش و وزارت اقتصاد 
و ســازمان خصوصی ســازی برای تعیین زمــان مجمع دو باشــگاه 
پرسپولیس و اســتقلال و تلاش برای تغییر هیات مدیره این دو باشگاه 
بالا گرفته بود، مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال تایید کرد مجمع 

این دو باشگاه تغییر کرده است.
تاج گفت: مجمع استقلال و پرسپولیس تغییر کرده است. در دولت دو 

روز پیش درباره آن بحث شده است.

خبر خوب برای باشگاه ها
تصمیمجدیدفدراسیونفوتبال؛سهمیه

بازیکنانخارجیافزایشیافت
فدراسیون فوتبال و ســازمان لیگ برای فصل آینده لیگ برتر سهمیه 

بازیکنان خارجی را افزایش می دهد.
 فدراســیون فوتبال قصد دارد بــا توجه به بالا رفتن قیمــت بازیکنان 
داخلی و افزایش قراردادها ســهمیه بازیکنان خارجــی را در لیگ برتر 

افزایش بدهد.
مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال در این خصوص گفت: ســهمیه 
بازیکن خارجی را برای فصل بعد افزایش می دهیــم. بازیکنان داخلی 
قیمتشان فوق العاده بالا رفته اســت و اعدادی می گویند که شنیدنش 
برای ما خوب نیســت. هیات رئیسه تصویب کرده اســت و به یک عدد 

قابل توجه می رسد. این یکی از راه های شکستن قیمت بازیکن است.
وی افزود: یک راه دیگر بستن سقف بودجه اســت. رصد کردن هم راه 

دیگر است. باشگاه ها نباید ورشکسته باشند.
گفته می شود سهمیه بازیکنان خارجی به هفت بازیکن افزایش خواهد 

یافت.

کارمتفاوتمورایسباساپینتو
سرمربی تیم فوتبال ســپاهان بر خلاف سرمربی اســتقلال، قهرمانی 

پرسپولیس در لیگ برتر را تبریک گفت.
، هفته پایانی بیســت و دومین دوره رقابتهای فوتبــال لیگ برتر امروز 
پنجشنبه برگزار شد و تیم فوتبال پرسپولیس با پیروزی قاطع ۴ بر صفر 
برابر نساجی عنوان قهرمان این دوره از مســابقات را به خود اختصاص 
داد.ســپاهان هم که در هفته پایانی برای قهرمانی شــانس داشت، با 
نتیجه ۲ بر ۱ مس کرمان را مغلوب کرد اما باتوجه به برد پرســپولیس، 
با یک امتیاز کمتر نســبت به این تیم در رده دوم قــرار گرفت و به جام 
نرســید.در پایان این هفته، »ریکاردو ســاپینتو« ســرمربی پرتغالی 
استقلال در نشســت خبری بعد از بازی با تراکتور که با نتیجه ۷ بر ۱ به 
سود آبی ها به پایان رسید، تاکید کرد که پرسپولیس شایسته قهرمانی 

نبوده و به این تیم بابت کسب قهرمانی تبریک نمی گوید.
ســاپینتو گفت: »می توانم به تیمی تبریک بگویم که شایسته قهرمانی 

نبود! اگر عدالت در مسابقات بود، ما قهرمان بودیم!«



اهواز –محمد مجدم مدیرعامل شرکت 
ملی مناطــق نفت خیز جنــوب در تبیین 
عملکرد این شرکت در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی بر اختصــاص 12.5 هزار میلیارد 
تومان اعتبار جهت عمران استان خوزستان 
که در اختیار مســئولین قرار گرفته اســت، 

تاکید کرد.
 نشست تبیین عملکرد شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی با حضور معاون سیاسی اجتماعی 
اســتاندار خوزســتان، مدیرعامل شرکت 
ملــی مناطق نفت خیــز جنوب، مشــاور و 
نماینده مدیرعامــل در حوزه مســئولیت 
هــای اجتماعی، امــام جمعه شهرســتان 
هفتکل، فرماندار شهرستان کارون، فرماندار 
شهرستان رامشــیر، خانواده شهدای معزز 
دفاع مقــدس فرجوانی، برخی مســئولین 
اســتانی، ائمه جماعــات و بــزرگان قبایل 
منطقه، به میزبانی مناطق نفت خیز جنوب 
در سالن کنفرانس تالار اجتماعات مجموعه 
فرهنگی امام رضا )ع( شــهرک نفت برگزار 

شد.
پس از خوشــامد گویی و ارائــه آمار و تبیین 
برنامه های در دست اقدام توسط بهزاد صالح 
بیگی مشــاور و نماینده مدیرعامل در حوزه 

مســئولیت های اجتماعی به عنوان میزبان 
این نشست، مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب با ارائه گزارشــی از اقدامات 
اثرگذار حوزه مســئولیت های اجتماعی این 
شرکت، به گســتردگی فعالیت های مناطق 
در حوزه هــای مختلف، از قبیــل اقدامات 
حمایتی در زمان وقــوع حوادث غیرمترقبه 
چون ســیل و زلزله تا مدد رسانی در راستای 
رفاه مناطق کمتر برخوردار استان و فعالیت 
های زیست محیطی اشــاره کرد و گفت: در 
نظر داریم نســبت به هدفمند بودن و تمرکز 
هزینه  ایــن قبیــل اقدام ها در تأسیســات 
زیرســاختی توســعه ای و مولد عام المنفعه 

منطقه اقدام نماییم.
علیرضا دانشــی ضمن تاکیــد بر اختصاص 
12/5 همت اعتبــار جهت عمران اســتان 
خوزستان که در اختیار مسئولین قرار گرفته 
است، گفت مناطق نفت خیز جنوب صرفا در 
مقام تامین کننده این اعتبارات بوده و وظیفه 
بهره برداری و توزیع آن به مســئولین استان 
تفویض گردیده است لذا اگر فرآیند توزیع و 
هزینه این اعتبارات به نحو مطلوب و عادلانه 
صورت پذیرد شاهد رضایتمندی مجاوران و 

مردم شریف این خطه خواهیم بود.
وی با بیان اینکه در دولت ســیزدهم تمامی 

معوقــات ســازمان همچون تعهــد حذف 
آلایندگــی را به مبادی امــر پرداخت کرده 
ایم، افزود: بنده به عنــوان نماینده وزیر نفت 
و مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران عرض 
می کنم با نظر مثبت مســئولین بالادستی، 
چنانچه آثار مثبت این قبیــل اعتبارات در 
جامعه پیرامونی سرزمین های نفتی متجلی 
شــود، این وعده را می دهیم که در خصوص 

افزایش آن مجوزهای لازم اخذ گردد.
در ادامه عبدالله افرازه شــهاوند ضمن تقدیر 
از تلاش هــای مجموعه مناطــق نفت خیز 
جنوب در زمینه اقدامات عام المنفعه گفت: 
حجم پروژه های مسئولیت اجتماعی مناطق 
نفت خیز جنوب در اســتان پس از استقرار 
دولت سیزدهم  نسبت به دوره های قبل قابل 

مقایسه نیست.
معاون سیاسی اجتماعی استاندار خوزستان 
با تأکید بر اولویت جذب نیروی بومی جهت 
اشتغال در تأسیسات نفتی استان اظهار کرد: 
انتظار داریم مناطق نفت خیز جنوب جهت 
ایجاد بستر آموزشی مناسب برای مجاوران 
اقدام نمــوده و پرورش نیــروی کیفی برای 
پذیرش وظایف فنی و تخصصی را در دستور 

کار خود قرار دهد.
امام جمعه شهرستان هفتکل گفت: چنانچه 

انقلاب خــود را پیش از توســعه اقتصادی 
انقلابی جهــت نهادینه کردن دین اســلام 
و فرهنگ اســلامی فــرض نماییــم، حلقه 
مفقوده در پروژه های مســئولیت اجتماعی 
بحث فرهنگی و توجه بیشــتر به این حوزه 
اســت، لذا انتظار می رود با اهتمــام ویژه در 
ساخت و تجهیز مساجد و اماکن فرهنگی در 
جهت فرهنگ سازی و ســالم سازی محیط 
پیرامونی از ناهنجاری هــا گام های موثری 

برداشته شود.

ســپس ســعید کعبی فرماندار شهرستان 
کارون با تبیین اهمیت و ظرفیت های شهر 
کارون به جهت واقع شــدن در میان بخش 
های بســیار با اهمیت صنعت نفت و صنایع 
جانبی و واقع شــدن در مســیر تامین آب 
5 شهرســتان جنوبی اســتان از مسئولین 
خواست در راستای محرومیت زدایی از این 
منطقه اقدام نمــوده و امکانات حداقلی برای 
کمک به تجهیز سیســتم های سرمایشی و 

آموزشی مدارس در نظر بگیرند.

شهرکرد –فاطمه رجبی استان چهارمحال و بختیاری بین دو حوزه آبی 
کارون و زاینده رود قرار گرفته که ۸۷ درصد زاینده رود در استان مجاور و 1۳ 
درصد آن در استان می باشد و آورد آب در شرایط نرمال و پر بارش دو میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون مترمکعب در ســال پیش بینی شده است که اکنون با افزایش 
جامعه و کاهش آورد رودخانه ها روبرو هستیم که باعث تلاطم حوزه ها شده 

است و باید وزارت نیرو عرضه و تقاضا را تنظیم کند.
فردوس کریمی گفت: در حال حاضر رژیم بارندگی تغییر پیدا کرده و استان 
را بسیار بسیار به فقر و فلاکت انداخته بطوریکه 5۶۰ میلیون مترمکعب تراز 

منفی آبی داشته که باید مصارف مجوز گرفته شده را درست مدیریت کنیم.
وی افزود: دشت شــهرکرد از ســال 1۳۷۰ تاکنون حدود 1۹ متر تراز منفی 
داشــته که بارش های امســال دو متر آن را جبران کرده و به حدود 1۷ متر 

رسیده است.
کریمی گفت : در بحران آبی سال گذشته شــهرکرد، دولت مصمم به جبران 
کمبودها گردید به گونه ای که تلاش های مختلف زیرساختی و زیربنایی برای 
اجرای تامین آب شرب در نقاط مختلف شــهرکرد انجام شد تا مشکل تامین 
آب به صورت جدی رفع شود. و با بســیج تمامی امکانات کشور و همزمان راه 
اندازی حدود چهار سامانه برای جایگزین کردن چشمه کوهرنگ و با فراخوان 

کردن تانکرهایی از سراسر کشور حدود ۷۰ تانکر به این استان ارسال گردید و 
آبرسانی سیار در محلات شهر انجام گرفت.

وی افزود : با اضافه کردن 1۷ حلقه چــاه و اجرای 2۰ کیلومتر لوله گذاری، 

توزیع آب معدنی در محلات شــهرکرد، نصب پکیــج کاهش گل آلودگی، 
تعبیه علمک برداشت آب از چاه های کشــاورزی، اتصال خطوط آبرسانی 
موقت، کنترل کیفیت آب، آبرســانی شــبانه، ایجاد حوضچه ته نشینی، 
فعال سازی ایســتگاه تعادلی و افزایش ظرفیت برداشت آب از تصفیه خانه 
سامان، بخشــی از اقداماتی بود که برای رفع مشــکل آب شرب شهرکرد 

انجام گرفت .
مدیر عامــل آب منطقه ای اظهار داشــت برای جبران کمبود آب شــرب در 
چهارمحال و بختیاری طرح های مختلفی دنبال شد که پیگیری سدهای در 
دست اجرا که یکی از آنها ســد باباحیدر با ظرفیت 5/1۴ میلیون لیتر ذخیره 
آبی به عنوان یکی از مطالبات مردمی در این منطقه بود که نزدیک به 1۴ سال 
به طول انجامیده بود و در سال گذشــته کار آن شروع شده و تا پایان امسال به 

بهره برداری می رسد
وی افزود : روند اجرای طرح آبرســانی بن ، بروجن به نیمی از جمعیت استان 
تاکنون خط انتقال و تاسیســات این طرح به طول 11۸ کیلومتر برای تامین 
آب آشــامیدنی ۴5۶ هزار نفر از جمعیت استان انجام شــده و این طرح 1۳۷ 
کیلومتر خط انتقال فرعی دارد که تا 2 مــاه دیگر تکمیل و به بهره برداری می   

رسد و به پنج تا ۶ هزار میلیارد ریال اعتبار دیگر نیاز دارد.

ســنندج -فاطمه ملایی   مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان 
گفت: برای اجرا و تکمیــل پروژه مجتمع فروآلیاژ قروه در کردســتان رقمی 

معادل ۴ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت می گیرد.
بختیار خلیقی در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه در ســال 1۴۰۰ احیا ذوب 
آهن قدیم با پیگیری های مســتمر اســتاندار و صمت کردستان به سرانجام 
رسید، گفت: فعال سازی واحدهای راکد یکی از دستورالعمل های اساسی در 

سال رشد تولید است.
وی با اشــاره به اینکه در پایان ســال گذشــته مجوز برای احداث واحدهای 
تولیدی مجتمع فرو آلیاژ شهرســتان قروه صادر شــد، افــزود: فرومنگنز، 
فروســیلیکو منگنز و زینگز در این واحدها تولید و در نهایــت زنجیره فولاد 
کردستان تکمیل می شود. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان اظهار 
کرد: واحد تولیدی فرومنگنز یکی از مواد اولیه اســتحکام فولاد اســت که با 

یک هزار و 1۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری در قالب فاز چهارم این زنجیره 
احداث می شــود.خلیقی با بیان اینکه تکمیل پروژه مجتمع فروآلیاژ قروه در 
کردستان ۴ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری را در پی خواهد داشت، 
ادامه داد: در سال ۹1 ذوب آهن ســابق قروه غیر فعال شد که با ورود سرمایه 

گذاران جدید در اختیار طرح زنجیره فولاد کردستان قرار گرفت.
وی با اشــاره به اینکه زمین این واحد تولیدی در حدود 1۰5 هکتار بوده که ۳ 
هکتار آن به عنوان زیر بنا در این مجموعه در نظر گرفته شده است، یادآور شد: 
انتظار می رود مشکلات زیرســاختی این پروژه با حمایت مسئولان و مدیران 

استان در اسرع وقت حل شود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان بیان کرد: همچنین با توجه به برنامه 
زمانبندی که صمت تعیین کرده، تا پایان شــهریور فاز اول که موضوع فرومنگنز 

است، به سرانجام می رسد و شاهد اشتغالزایی جوانان این مرز و بوم خواهیم بود.

خلیقی گفت: در بحث زیرساخت ها موضوع تامین برق ۴۰ مگاواتی این طرح 
هنوز حل نشده که قرار است ۳ خط ۶۳ کیلو وات از دهگلان و 2 خط 2۰ ولت 
هم در محور قروه دهگلان بــرق مورد نیاز را تامین کــرده و انتظار می رود به 

عنوان یکی از مطالبات این واحد تولیدی در اسرع وقت تامین شود.
وی افزود: در زمینه آب هم از 2 چاه به عمق 1۰۰ متر و 1۴۰ متر، آب مورد نیاز 
این زنجیره تامین شده و در فاز چهارم بســیار ضروری است با در نظر گرفتن 
پس آب تصفیه خانه قروه، حجم مورد نیاز این زنجیره تامین شود و گاز مورد 
نیاز نیز با توجه به جواز در نظر گرفته شــده که تامین 1۴ هزار متر مکعب در 

ساعت است، باید در اختیار زنجیره فولاد کردستان قرار گیرد.

چهار محال و بختیاری
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای چهار محال و بختیاری :

وجن  تا 2 ماه دیگر به بهره برداری می رسد ح آبرسانی بن ، بر طر

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان خبرداد؛
سرمایه گذاری 4هزار و 500 میلیارد تومانی

وه در کردستان وآلیاژ قر وژه مجتمع فر  برای تکمیل پر

قزوین -مریم نقدی   مشــکل افــراز و تبدیل به 
احسن یکجای اراضی اوقافی کوهین حل شد

بنابراین گزارش مشــکل افــراز و تبدیل به احســن 
یکجای اراضی اوقافی کوهین بعنوان سومین شهر بعد 

از بیدستان و خاکعلی، حل شد.
 جلسه تعیین تکلیف افراز و تبدیل به احسن یکجای 
اراضی اوقافی در  11 روستای بخش کوهین با حضور 
دکتر ســیاهکلی نماینده مردم قزوین،آبیک و البرز 
در مجلس شورای اســلامی، حجت الاسلام مجیدی 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان، مهندس موسوی 
نسب بخشدار کوهین و جمعی از دهیاران و شوراهای 
اســلامی این بخش در محل اداره کل اوقــاف و امور 

خیریه استان برگزار شد.
دکتر سیاهکلی دراین جلســه  ضمن ابراز خرسندی 
از بالندگی و فقاهــت پویای تشــیع مدیریت اوقاف 
استان در حل مســائل موقوفات استان، اظهار داشت: 
خوشــبختانه مدیریت اوقاف اســتان با یک رویکرد 

جدید و جامع در حل مسائل اوقاف عمل می کند.

وی افزود: تعیین تکلیف اراضــی وقفی از موضوعات 
مهم مردم اســتان قزوین اســت که شــروع این کار 
ارزشمند از شهر بیدســتان و خاکعلی آغاز شد که با 
رویکرد خــوب جناب آقای مجیــدی، موضوع افراز و 
تبدیل به احسن یکجا در شهر کوهین نیز مرتفع شد 
و امیدواریم این دســتاورد خوب را برای دیگر مناطق 
درگیر با مسائل اوقاف، برای جلب رضایت مردم داشته 

باشیم.

قزوین –مریم نقدی  دکترلطف الله ســیاهکلی 
نماینده قزوین درمجلس شــورای اســلامی در سفر 
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی 
به اســتان قزوین طی بیاناتی درجلسه شورای اداری 
اظهارداشــت:مجلس به دلیل اتکا به مــردم در رأس 
امور است و هیچ کســی حق ندارد این جایگاه و شأن 

ارزشمند آن را زیر سوال ببرد.
ایشان گفت: مجالس قبلی را هم دیدیم و هر گاه لازم بود 
ریل گذاری مجلس تغییر کند از رهبری هزینه می شد 
اما آقای قالیباف مرد عمل هســتند و اندیشه رهبری را 
درعمل پیاده کردند و هرگز از رهبری هزینه نکرده اند.

سیاهکلی تصریح کرد: جایگاه مردم در نظام الهی تعریف 
دارد ودرنظام اســلامی مجلس دررأس امور است چون 
مردم صاحب حق هستند و مسئولان باید پاسخگو باشند.

وی بیان کرد: ازنظرسلســله مراتب نمایندگان درحد 
وزرا هستند و دولتها با رأی مجلس شکل می گیرد لذا 
باید درگفتار توجه شود که جایگاه مجلس تقویت شود 

و ما هم وظیفه داریم ازحق مردم دفاع کنیم.

نماینده قزوین درمجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
همه باید کمک کنیم تا جایگاه مجلس تخریب نشده و 

اقتدار آن حفظ شود.
وی افزود: دشت قزوین باید حفظ و احیا شود در حالی 
که بزرگترین مشکل ما آب است و امروزهمه سهم آب 
ســد طالقان به تهران می رود و این ایراد دارد که هنوز 
آب شرب نداریم وسد طالقان متعلق به استان قزوین 
است و قرارنیســت در موضوع آب بعد از تهران و دوم 

باشیم و سهم خود از آب سد را نتوانیم دریافت کنیم.

وین قز وین قز
نماینده مردم قزوین،آبیک و البرزدر مجلس  خبرداد؛

حل مشکل افراز و تبدیل به احسن یکجای اراضی اوقافی کوهین
نماینده قزوین درمجلس :

وین است و  قرارنیست بعد از تهران  باشیم سد    طالقان متعلق به  قز

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خبر داد :
اختصاص 12.5 هزار میلیارد تومان

 اعتبار جهت عمران خوزستان طی 2سال اخیر

گاز  شبکه  کیلومتر  هزار   10 از  بیش  یابي  نشت 
گلستان استان  در 

گرگان-مهنازمحمدزمانی در سالی که گذشــت بالغ بر 1۰ هزار و 
5۰۰ کیلومتر شبکه گاز در استان گلســتان نشت یابی شد.علی طالبی، 
مدیر عامل شرکت گاز استان گلستان با بیان این مطلب، عنوان کرد: در 
راستای نگهداري و مراقبت از تأسیســات گاز به ویژه تأسیسات مدفون 
شده و ایمن ســازی خطوط لوله و شبکه های گازرســانی ، این شرکت 
فرآیند نشــت یابی را در دو زمینه ادواری و درخواســتی واحدها انجام 

می دهد.
وی افزود: در همین خصوص در سالی که گذشــت این شرکت توانست 
1۰ هزار و 5۰۰ کیلومتر شبکه تغذیه و توزیع و همچنین تعداد ۳15 هزار 

انشعاب گاز از نوع فلزی و پلی اتیلن را نشت یابی کند.
مدیرعامل شرکت گاز استان گلســتان با بیان اهمیت انجام این موضوع 
گفت: انجام نشت یابی شبکه و انشعاب گاز بســیار مهم بوده و کوتاهي و 
غفلت از این موضوع صدمات و خســارت های فــراوان و جبران ناپذیر به 
همراه خواهد داشت که این اقدام هم ساله به منظور جلوگیری از حوادث 
احتمالی و هــدر رفت گاز، صیانت از محیط زیســت ، اســتمرار جریان 

گازرسانی به مشترکین گرامی انجام می گیرد
 

مدیرکل منابع طبیعی ایلام؛
اراضی ملی و منابع طبیعی سرمایه های ملی 

محسوب می شوند

ایلام –حســن بیگی  مدیرکل منابع طبیعی ایلام گفت: از لحاظ 
شــرعی و قانونی اراضی ملی و منابع طبیعی جزو انفال و سرمایه های 

ملی محسوب می شوند.
ابراهیم پیرزادیان در جلسه هم اندیشــی با حضور بازرس کل استان 
اظهار داشت: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری، وظایف حاکمیتی 
گسترده ای در حفظ و صیانت از جنگل ها و مراتع کشور و اراضی ملی 

و توسعه جنگل کاری و مرتع داری برعهده دارد .
وی افزود: بحث شــفافیت، کارشناســی برای انجام تکالیف قانونی، 
تجمیع سیاســت هــای اجرایــی و هزینه کرد هــر گونــه اعتبار، 
برخوردهای قهری در راســتای صیانت از حقوق دولت در برخورد با 
متجاوزان به منابع ملی از جمله وظایف خطیری هســتند که بر عهده 

این اداره کل می باشد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان گفت: از لحاظ شــرعی 
و قانونی اراضی ملــی و منابع طبیعی جزو انفال و ســرمایه های ملی 
محسوب می شــوند و تمامی عرصه های جنگلی، مرتعی و ملی تحت 

مدیریت سازمان جنگل ها و ادارات کل منابع طبیعی می باشند.
پیرزادیان بیان داشــت: در پــی بارندگی های خوبی که داشــته ایم 
امسال پوشش گیاهی غنی خواهیم داشــت از این رو می طلبد کلیه 
دستگاه های عضو ســتاد بحران جهت مقابله با حریق های احتمالی 
آمادگی لازم را داشته باشــند و از ظریفت ســازمان های مردم نهاد، 
سپاه، بسیج، جمعیت هلال احمر و سایر اقشار جامعه به نحو احسنت 

استفاده شود.
 بازرس کل اســتان نیز در این نشســت گفت: هدف اداره بازرسی  در 
راستای تطبیق عملکردها با استانداردها با همان ضوابط و برنامه های 
مصوب دستگاه ها و شناســایی و رفع ایرادها و ارتقای وضع موجود به 

وضع مطلوب است.
روشنی افزود: نهادهای نظارتی و بازرســی ها تضمین کننده سلامت 
دســتگاه های اداری و دولتــی می باشــند و با عملکرد خــوب و به 
جای خود می توانند با بررســی مشــکلات و موانع نقش پر رنگی در 

پیشگیری از بروز تخلفات داشته باشند.

گلستان ۷۰ درصد نیاز سیب زمینی کشور 
در ۲ ماه را تامین می کند

گرگان-مهنازمحمدزمانی  معاون بهبــود تولیدات گیاهی جهاد 
کشاورزی گلستان گفت: سیب زمینی گلســتان بیش از ۷۰ درصد نیاز 

کشور در اردیبهشت و خرداد را تامین می کند.
علی اکبر مهقانی گفت: امسال سطح زیر کشت ســیب زمینی بهاره در 
استان 5هزار و5۰۰ هکتار بوده و عملیات برداشت این محصول از اواسط 

اردیبهشت ماه آغاز شده است.
مهقانی افزود: علیرغم خشکسالی کم سابقه در استان گلستان تولید 1۴۰ 

هزار تنی این محصول را در استان پیش بینی می کنیم.
معاون بهبود تولیدات گیاهی جهادکشــاورزی گلســتان گفت: سیب 
زمینی بهاره استان گلستان بیش از ۷۰ درصد نیاز این محصول غذایی در 
کشور را در اردیبهشــت و خرداد تامین می کند و از این لحاظ بسیار حائز 

اهمیت است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رشد نقدینگی در دوره همتی 20 درصد زیاد شد؛ در دولت رئیسی 10 درصد کم شد

نقشهمتیدرانفجارنقدینگی

خریدار   نرخ رشــد نقدینگی در دوره ریاســت 
همتی بــر بانک مرکزی ۲۰ واحد درصد بیشــتر 
شد اما در دولت سیزدهم تاکنون ۱۰ واحد درصد 

کمتر شده است.
 در دوره ۳۴ ماهــه ریاســت عبدالناصر همتی بر 
بانک مرکزی، شاهد انفجار رشد نقدینگی بودیم 

که اثرات تورمی آن دامن گیر اقتصاد ایران شد.
در ابتدای ریاســت عبدالناصر همتــی بر بانک 
مرکزی در دولت دوازدهم )مرداد ۱۳۹۷( رشــد 

نقدینگی ۲۰.۵ درصد بود.
اما با اتخاذ سیاســت های همتی در بانک مرکزی 
که عمدتا پیروی از نســخه های غربی بود، رشد 
نقدینگی به طور مســتمر و ماه به ماه بیشتر شد 
به طوری کــه در خرداد ۱۴۰۰ کــه همتی برای 

انتخابات ریاست جمهوری از بانک مرکزی کناره 
گرفت، رشــد نقدینگی از ۳۹ درصــد هم عبور 
کرده بود. بدین ترتیب در دوره ریاســت همتی بر 
بانک مرکزی، رشــد نقدینگی تقریبا ۲ برابر شد و 

نزدیک به ۲۰ واحد درصد بیشتر شد.
در چنــد ماهی کــه قائم مقــام همتــی )اکبر 
کمیجانی( در دوره انتقالی دولت، ریاســت بانک 
مرکزی را بر عهده داشــت، همان روند افزایشی 
رشــد نقدینگی ادامه پیدا کرد و از ۴۲ درصد هم 
فراتر رفت.بــا تغییر رئیس کل بانــک مرکزی در 
دولت رئیســی، سیاســت کنترل رشد نقدینگی 
اتخاذ شــد و با پرهیز دولت از اســتقراض از بانک 
مرکزی، به تدریج رشد نقدینگی کاهش یافت به 
طوری که طبق آخرین آمار در پایان بهمن ســال 

۱۴۰۱ رشــد نقدینگی به ۳۲ درصد رسید. بدین 
ترتیب رشد نقدینگی در دولت رئیسی ۱۰ واحد 

درصد کاهش یافته است.
البته پاک ســازی کامل فاجعــه انفجار نقدینگی 
ناشــی از مدیریت همتی، همچنان ادامه دارد و 
دولت ســیزدهم تلاش دارد با عدم استقراض از 
بانک مرکزی، مدیریت پایه پولــی و نقدینگی را 
تا حد ممکن ادامه دهد تا رشــد نقدینگی به ارقام 
پایین تر برسد.رشد نقدینگی از عوامل اصلی رشد 
تورم در اقتصاد محســوب می شود و فاجعه ای که 
در ۲ برابر شدن رشــد نقدینگی در دوره ریاست 
همتی رخ داد، از علل مهم افزایش تورم در اقتصاد 
ایران بوده است که همچنان تبعات آن دامن گیر 

سفره مردم است.

معاون بانکداری جامع بانک صادرات ایران تاکید کرد
تجربه72سالهبانکصادراتایراندرخدمت

کارآفرینان
معاون بانکــداری جامع بانک صــادرات ایران 
در جمع ابرکارآفرینان کشــور بــرای کمک 
و پشــتیبانی از تولید و اشــتغال با استفاده از 
تمامی ظرفیت هــا و تجربیات ۷۲ ســاله این 

بانک اعلام آمادگی کرد.
بــه گــزارش روابط عمومی بانــک صادرات 
ایران، ســیدمحمد یزدی خواه، در نخستین 
همایش »ابرکارآفرینان ایران« که با حضور مســئولان، کارآفرینان 
برتر کشــور، مدیران شــرکت ها و صنایع بزرگ تولیــدی و مدیران 
بانک صادرات ایران در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما 
برگزارشد، با اشاره به سابقه ۷۲ ســال خدمات بانکی و  پولی به مردم 
و صنایع خرد و کلان کشــور، ضمن تشــریح شــرایط نظام بانکی و 
لزوم توجه به ارتقا و تقویت ســاختارهای مالــی بانک ها گفت: بانک 
صادرات ایران همواره مــورد اعتماد مردم ایران بــوده و بالغ بر ۴۰ 
میلیون مشــتری از خدمات این بانک اســتفاده می کنند و با وجود 
فــراز و فرودهای مختلــف، این بانک همــواره مــورد اعتماد آحاد 
جامعه بوده که این اعتماد سرمایه ارزشــمند و بی بدیلی برای بانک 

است.
وی افــزود: بــا درایــت و هدایــت مدیرعامــل بانــک و اعضــا 
هیئت مدیره و زحمات یکایک کارکنان ارزشــمند بانک مشــکل 
اضافه برداشــت بانــک از آبان ماه گذشــته برطرف شــده و این 
بانک در راســتای طراحی خدمات نوین بانکی، بــا اضافه نمودن 
خدمت چک امن دیجیتال، »چکنو« به ســایر خدمات و محصولات 
این بانکی، بسیاری از مشــکلات چک های کاغذی را برطرف نموده 

است .
یزدی خواه گفت: چکنو بانک صادرات ایران به عنوان نخســتین چک 
امن دیجیتال کشور، با سرعت و دقت مناسب، از ظرفیت بسیار زیادی 
در کاهش هزینه ها و افزایش سرعت مبادلات پولی امن برخوردار است. 
بانک صادرات ایران خدمت به تولید، صنایع و اشــتغال پایدار کشور را 
وظیفه اجتماعی خود می داند و این روند را با قدرت و آمادگی بیشتری 

ادامه خواهد داد.
وی تاکیــد کرد: بانک صــادرات ایــران توجه جدی بــه کارآفرینان، 
شرکت های دانش بنیان داشته و در این کســب و کار نگاه صرفاً تجاری 
نداشــته بلکه در موارد زیادی در نقطه ســر به سر از بســیاری از این 

شرکت ها حمایت کرده است.
معاون مدیرعامل بانــک صادرات ایران عطش اعتبــاری و تقاضای 
تســهیلات با توجه به تــورم موجود را خاطرنشــان کــرد و افزود: 
قدرت اعتباری بانک هــا محدودیت دارد و از ایــن رو ضرورت دارد 
با همکاری بیشــتر بین بانــک و صنعت و از طرفــی تخصیص بهینه 
تسهیلات در راستای حمایت از تولید، منابع به بهترین وجه تخصیص 

یابد.
وی تاکید کــرد: در مجموعه بانک صادرات ایــران آمادگی کامل برای 
همکاری و حمایت از تولید و صنعت همواره وجود دارد و دست تمامی 
صنعتگــران و تولیدکنندگان کشــور را افزایش همکاری هــا، در راه 
تحقق اهداف اقتصادی و رشــد و تعالی بیش از پیش کشــور، به گرمی 

می فشاریم.
در این همایش، لوح افتخار و تندیس ویژه نخستین ابرکارآفرینان ایران 
به پاس حمایت بانک صادرات ایران به نمایندگی از مدیرعامل بانک، به 

سیدمحمد یزدی خواه اهدا شد.

صادرات
معاون وزیر نفت خبر داد

صرفهجویی۸.۷میلیارددلاریبابهینهسازی
مصرفسوخت

 معاون وزیر نفت گفت که با بهینه ســازی مصــرف و کاهش قاچاق به 
میزان روزانه ۳۰ میلیون لیتر و با احتساب قیمت ۸۰ سنت در هر لیتر، 

سالیانه ۸.۷ میلیارد دلار صرفه جویی در کشور اتفاق خواهد افتاد.
»جلیل ســالاری« در ســومین روز از بیســت وهفتمین نمایشــگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی با اشــاره بــه اینکه بهینه 
سازی، ســوخت پنجم اســت، افزود: می توان از ســوخت محوری به 
ســود محوری حرکت کنیم و هم دانش بنیانی را جلو ببریم و هم ارزش 

افزوده ایجاد کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی ایران با بیان 
اینکه شدت مصرف انرژی در کشــور چهار برابر میانگین جهانی است، 
ادامه داد: به دلیل وجــود صنایع انرژی بر دش کشــور، مصرف انرژی 

توسط صنایع بیش از ۳۵ درصد متوسط جهانی است.
ســالاری اضافه کرد: در حوزه حمل و نقل از ســال ۸۶ که ساماندهی 
مصرف ســوخت انجام شــد، کل ناوگان ســبک ۹.۷ میلیون دستگاه 
خودرو بود. با توجه به اینکه ســالیانه یک میلیون خودرو اضافه شــده، 
اکنون ۲۳ میلیون خودرو در کشــور وجود دارد.وی با اشــاره به اینکه 
۲۲ درصد خودروهای ســبک کشور سن بالای ۲۰ ســال دارند، گفت: 
پارسال ۴.۹ میلیون کارت ســوخت در کشور تولید شد که از این میزان 
۱.۱ میلیون کارت ســوخت برای خودروهای نوشماره بود، اما از تبصره 

۱۳ برای اسقاط خودروهای فرسوده غفلت شد.
معاون وزیر نفت ادامه داد: ســالیانه ۱.۱ میلیون خودرو به کشور اضافه 
می شــود، اما این خودروها به طور متوســط به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر 

پیمایش بیش از ۱۰ لیتر بنزین مصرف می کنند.
وی به مصرف بالای ۱۱۰ میلیون لیتر بنزین در روز اشــاره کرد و افزود: 
با ۲۰ درصد کاهش مصرف، ۲۰ میلیون لیتــر بنزین صرفه جویی می 
شود.ســالاری با تاکید بر اینکه روند مصرف بنزین شتابان است، تاکید 
کرد: فقط در سال ۹۹ رشــد مصرف بنزین منفی شد که آن هم به دلیل 
کرونا بود.وی با اشاره به اینکه اکنون مصرف روزانه ۱۱۲ میلیون لیتری 
بنزین را تجربه می کنیم، گفت: با توجه به قیمت پایین انواع ســوخت 
در کشور و با احتســاب هزینه انتقال و توزیع، اکنون قیمت تمام شده از 

قیمت عرضه بیشتر است.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران افزود: 
با توجه به تفاوت قیمت با کشــورهای همسایه و اختلاف ۲۵ تا ۳۰ هزار 
تومانی قیمت، قاچاق جذاب اســت.وی ادامه داد: باید با سیاست های 
غیر قیمتی و با اســتفاده از فناوری های جدید جلوی قاچاق را گرفت.
سالاری تاکید کرد: در خودروهای ســنگین یک میلیون ناوگان دیزلی 
در کشور موجود اســت که ســن ۶۸ درصد آنها بیش از ۲۰ سال است؛ 
این در حالی است که اســتانداردهای جهانی هشت تا ۱۰ سال است و 

فرسودگی مصرف سوخت را افزایش می دهد.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

دانشيار دانشگاه علوم پزشكى مازندران اعلام کرد؛

راه اندازی دو مرکز ناباروی در راستای حل مسئله جوانى جمعیت

  روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در راستای اطلاع رسانی و ارتقاء سطح 
آگاهی مردم دیار همیشه سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ این گوهر 
ارزشمند دست به امری مهم زده و با ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح 

سلامت مردم مازندران دارد. 
در گزارشی که می خوانید تهدیدات افزایش جمعیت سالمند کشور ، مهمترین موانع 
فرزندآوری و راهکارهای درمان ناباروری مورد بررسی قرار گرفته است. متخصصین ناباروری 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به وجود مراکز نابارورى سطح دو و سه در سطح 
استان ،  پیشنهاد می کنند که بانوان فرزندآوری را به تاخیر نینداخته و آن را به بعد از ۳۸ 

سالگی موکول نکنند، سن مناسب ۱۸ تا ۳۵ سالگی است.
 پیش بینی دو برابر شدن جمعیت سالمند کشور در سال ۱۴۲۰

  دکتر فرهاد غلامی رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: با توجه به تغییر و 
تحولات جمعیتی، متأسفانه روند باروری در کشور در سال های اخیر شیب نزولی داشته 
است به گونه ای که نرخ باروری کلی از ۲.۱ در سال ۱۳۹۵ به ۱.۶۵ در سال ۱۴۰۰ رسید و 
پیش بینی می شود در سال ۱۴۲۰ جمعیت سالمند کشور حدوداً دو برابر شود که این روند 

در دیگر کشورها طی ۱۰۰ سال اتفاق افتاده است. 
دکتر غلامی اظهار کرد: جمعیت جوان و سرمایه انسانی به عنوان مهم ترین رکن مؤثر بر 
توسعه جوامع، بستر خلاقیت و پویایی بوده و توسعه اقتصادی و اجتماعی را برای کشور 

فراهم می کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران با تاکید بر اینکه روند سالمندی در کشور ما بسیار 
سریع تر از کشورهای همجوار طی می شود، تصریح کرد: در حال حاضر کشور ما در پنجره 
فرصت جمعیتی قرار گرفته و برای بهره مندی از این فرصت مستلزم مدیریت صحیح همراه 
با اتخاذ سیاست های حمایتی، ترغیب فرزندآوری منطبق با سیاست های کلی جمعیت 

و خانواده در راستای افزایش نرخ باروری و موالید به حداقل ۲.۵  طی پنج سال است.
دکتر غلامی با اشاره به اینکه از ۲۴ تا ۳۰ اردیبهشت ماه به عنوان هفته ملی جمعیت نام 
گذاری شده است، گفت: این هفته فرصتی است تا با اجرای قانون جوانی جمعیت گامی 
بلند و موثر در جهت ایجاد سبک زندگی مطلوب و حمایت از زوج های جوان برداشته شود.
وی ادامه داد:  در این راستا انتظار می رود متولیان و همکاران پر تلاش حوزه سلامت با 
به کارگیری تدابیر ارزشمند و تمهیدات درست، اقدامات اساسی را به منظور پیشگیری از 
بیماری ها، درمان ناباروری، حمایت از مادران و خانواده در زمان تولد و معیشت فرزندان 

به عمل آورند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران، با بیان اینکه برای داشتن جمعیت جوان باید تاثیر 
مثبت فرزند آوری در جامعه به درستی تبیین شود، خاطرنشان کرد: ارائه تسهیلات و 

حمایت های مالی، خدمات اجتماعی و آموزشی در چهارچوب قانون جهت ترویج و آگاهی 
بخشی وجوه مثبت ازدواج، آموزش مهارت های دوران ازدواج، فرزندآوری، آثار منفی کم 
فرزندی در خانواده و کاهش رشد جمعیت، نهادینه کردن هنجارهای صیانت از تحکیم 
خانواده، ایفای نقش های خانواده و مقابله با محتوای مغایر با سیاست های جمعیتی، 
اقدامات و فعالیت های متناسب از مواردی است که باید از سوی متولیان امر مورد توجه 

قرار گیرد.
این مسئول افزود: بازنگری دستورالعمل ها و متون آموزشی و ترویجی، ارتقای کیفیت 
مراقبت های بارداری در راستای فرزندآوری و زایمان طبیعی مبتنی بر پرونده الکترونیک 
سلامت و استقرار راهنماهای بالینی سلامت مادر و جنین، از تکالیف دانشگاه علوم پزشکی 

مازندران است.
  راه اندازی دو مرکز ناباروی در راستای حل مسئله جوانی جمعیت

 دكتر سپیده پیوندى فلوشیپ نازایى و  دانشیار دانشگاه علوم پزشكى مازندران ،  فوكال 
پوینت قطب نازایى با بیان اینکه مسئله جوانى جمعیت از مهمترین مسائلى بوده كه در 
سال گذشته در راس برنامه هاى هم اندیشى مسئولین دانشگاه مازندران قرار داشته، می 
گوید : در این راستا برنامه ریزى هاى علمى و عملی موفقى انجام شده است كه جاى 

تشكر و تقدیر دارد.
وی می گوید : از جمله این برنامه ها میتوان به راه اندازی دو مرکز نابارورى سطح دو در دو 
شهرستان بهشهر و نوشهر اشاره کرد که وظیفه غربالگرى اولیه زوج هاى نابارور و انجام 
اقدامات اولیه درمانى را به عهده دارند و بیماران نیازمند به درمانهای اختصاصی از طریق این 

مراکز به موقع به مراکز ناباروری سطح سه ارجاع میشوند.
دکتر پیوندی خاطر نشان میکند: همچنین برنامه هاى  آموزشى متخصصین زنان  سطح دو 
در زمینه نابارورى و درمان هاى اولیه طراحی شده است که در این برنامه متخصصین زنان 
تحت آموزش هاى دوره اى كوتاه مدت قرار می گیرند و در مراكز دولتى سطح دو قادر به 
ارائه خدمات درمانى خواهند بود كه كوریكولوم این دوره های آموزشى تالیف شده و در حال 

مراحل تصویب و كسب مجوز از وزارت بهداشت است.
دکتر سپیده پیوندی فوكال پوینت نازایى می گوید : با توجه به اینکه در زمینه درمان هاى 
تخصصى نابارورى نیاز به متخصصین زنان داراى مدرک فلوشیپ رسمى نازایى ) قبول 
شدگان رسمى آزمون وزارت بهداشت ( است كه تعداد این متخصصین در منطقه بسیار 
محدود است، و از جمله موفقیت هاى دانشگاه علوم پزشکی مازندران كسب مجوز آموزش 
فلوشیپ نازایى سطح سه است که  پس از تلاش هاى متعدد و در طى برنامه  ریزى  
١٠ سال اخیر گروه نازایى و معاونت آموزشى دانشگاه به همت مسئولین و توانمندى 
اساتید گروه نازایى ، تامین اعتبارات و خرید تجهیزات مدرن و جدید نابارورى به نتیجه 

رسیده است. این متخصص یادآور می شود : با برنامه ریزی هاى انجام شده غربالگرى به موقع 
خانواده ها و ارجاع به موقع آنان به مراكز درمانى ، موفقیت درمان هاى ناباروری بیشتر شده و 

از اتلاف زمان كه مهمترین عامل شكست درمان است ، جلوگیرى مى شود.
وی همچنین تصریح می کند : با توجه به اینكه سن خانم ها و طول نازایى یكى از فاكتورهاى 
تاثیرگذار است، اتلاف زمان و هزینه هاى درمان هاى ناموفق قبلى سبب استرس و صدمات 
روحى خانواده ها مى شود كه باز هم این عامل تاثیرمنفى در نتیجه درمان خواهد گذاشت، 
امید آنکه همینطور كه در استان در زمینه كمک و حمایت زوج های نابارور برنامه ریزی هاى 
موفق انجام شده است در زمینه حمایت از تشكیل خانواده در سنین جوانى، رفع مشكلات 
اقتصادى و معشیتى، انجام حمایت هاى مالى در تهیه مسكن، رفع نگرانى هاى شغلى در 
فارغ التحصیلین رشته هاى مختلف دانشگاهى برنامه ریزی هاى موفق و هدفمند اجرایی 

شود.
 افزایش جمعیت  هر کشور معیاری برای توسعه و قدرتمندی

همچنین دکتر فاطمه قاسم زاده فلوشیپ نازایی و فعال در کلینیک ناباروری بیمارستان 
امام خمینی )ره( ساری نیز در گفتگو با ما اظهار می کند : طی سال های اخیر به دنبال 

کاهش چشمگیر مسئله باروری و اشتیاق به فرزندآوری شاهد پیری جمعیت هستیم.
وی می گوید : جمعیت هر کشوری معیار توسعه و قدرتمندی آن کشور محسوب می شود، 
از این رو تدبیر و اعمال سیاست های موثر بادرنظر گرفتن شرایط اقتصادی، اجتماعی،  
فرهنگی و غیره در جامعه در راستای افزایش رشد جمعیت ضرورت دارد، سیاست هایی 
فرزندان ،  نگهداری  در  پدران  مشارکت  برای  مشوق  ایجاد  اشتغال،  تضمین  همچون؛ 

پوشش های بیمه ای داروهای ناباروری و غیره…
دکتر قاسم زاده همچنین تشویق به ازدواج را عاملی مهم در فرزندآوری دانست و تاکید 
می کند :با توجه به افزایش سن ازدواج بانوان در جامعه، باید با ایجاد چترهای حمایتی به 

کاهش سن ازدواج کمک کرد.
این متخصص زنان و ناباروی در پاسخ به این سوال که آیا واکسن کرونا تاثیری بر نازایی 
زنان دارد گفته است : خیر این مسئله اثبات شده نیست، یکی از علل مهم در نازایی زنان عدم 

توجه به سن ازدواج و سن فرزندآوری است.
وی زنان را عاملی مهم در افزایش جمعیت دانست و اعلام می کند : هر زن در بدو تولد 
به طور ژنتیکی با مقداری مشخصی از فولیکول در تخمدان متولد شده و این میزان در طول 
عمر نه تنها زیاد نمی شود بلکه روند کاهشی را طی می کند و این روند از یک سنی به بعد 
شیب تندتری پیدا میکند تا اینکه از ۳۵ سالگی به سمت تندتری حرکت کرده و سرانجام 

در یائستگی تمام می شود.
دکتر قاسم زاده ادامه داد و گفته است : پیشنهادمان این است که زنان فرزندآوری را به 

تاخیر نینداخته و آن را به بعد از ۳۸ سال اصلا موکول نکنند، سن مناسب ۱۸ تا ۳۵ 
سالگی می باشد .

این فلوی نازایی در پاسخ به سوال دیگری درباره وجود این باور که برخی از بانوان علت 
نازایی خود را تغییر در طبع می دانند و در این راستا درمان با طب گیاهی و سنتی را موثر 
می دانند، گفت: اولا این سوال باید توسط متخصصین طب سنتی و گیاهی پاسخ داده شود 
و دوما اینکه نمیتوان گفت یک فرد نابارور مطلق است،  توصیه من به زوجین این است که 
قبل از ناامیدی برای یک جلسه ویزیت با متخصص نازایی داشته باشند چرا که همیشه 

بارقه های امید وجود دارد.
روش های تلقیح مصنوعی در موفقیت ۳۰ الی ۴۰درصد در هر سیکل

وی با اشاره به لزوم توجه زنان به باید و نبایدهای غذایی، بیان کرد: در بحث ناباروری 
فاکتورهای مربوط به خانم ۳۰ درصد موثر است و ۳۰ درصد دیگر مربوط به فاکتورهای 
آقاست، توجه به بیماری هایی که تخمک گذاری خانم را تحت تاثیر قرار میدهد همچون 
کیست ها یا فاکتورهای مربوط به لوله رحم، مشکلات خونی، آی وی اف های مکرر و 
ناموفق؛ همچنین اینکه علت ۱۰ تا ۳۰ درصد موارد نازایی مشخص نیست، یعنی خانم و 

آقا مشکلی ندارند اما فرزندی متولد نمی شود.
دکتر قاسم زاده اضافه کرد: در بحث نازایی همواره درمان های کمکی در کنار کار فرهنگی 
با هدف کاهش نگرانی ها موثر است، امروزه فیبروم و کیست مشکلی است که دو خانم از 
هر چهار خانم به آن مبتلا بوده و برخی حتی بی اطلاع هستند، فرهنگ سازی در آموزش و 

پرورش از دوران بلوغ برای دختران که همان مادران آینده هستند ضرورت دارد.
این متخصص زنان با اشاره به جزییاتی از روش های تلقیح مصنوعی، عنوان کرد: همانطور 
که میدانید امروزه در بهترین مراکز ناباروری، موفقیت روش ای وی اف ۳۰ الی ۴۰ درصد 
در هر سیکل است، آی او یعنی به خانم دارو داده میشود تا تخمدان ها برای ساختن تخمک 
بیشتر فعال شوند، در روش پیشرفته تر تزریق اسرم به داخل سیتوپلاسم تخمک اعمال می 

شود، پروسه زمانی بستگی به فرد دارد و در همه مراحل مشاوره انجام می شود.
وی گفت : همانطوری که تصمیم گیری برای هر کاری سخت است، تصمیم گیری برای 
 pco تلاش به فرزندآوری نیز ساده نیست اما امکانپذیر است و متاسفانه روزانه با مسئله
یا تنبلی تخمدان مواجه هستیم که جای بحث زیادی دارد و تبدیل به یک پاندمی شده، 
حتی بانوانی که مجرد هستند را درگیر کرده است، خانواده هایی که از سنین کم به فکر 

تشخیص، درمان و تغییر سبک زندگی نوجوانان هستند، بسیار هوشیارانه عمل می کنند.
دکتر قاسم زاده در پایان خاطرنشان کرد: از زوجین می خواهم که غربالگری ها در زمینه های 
مختلف را پیگیری کند بعد از ازدواج باتوجه به شرایط به متخصص مراجعه کنند و بدانند 

که نامرتبی پریود زنگ خطر است، سن ازدواج را عقب نیندازند.

ملل

 در پنجمیــن اجــلاس انتخاب 
ملــی که با حضــور تعــدادی از 
نماینــدگان مجلــس شــورای 
اســلامی، مدیران و مســئولان 
شــرکت های صنعتی، تولیدی 
شــنبه  روز  در  اقتصــادی  و 
۲۳ اردیبهشــت ماه در ســالن 
همایش هــای بین المللــی صدا 

و ســیمای جمهوری اســلامی 
ایران برگزار شد، لوح جایزه ملی 
برتریــن و تاثیرگذارترین روابط 
عمومی در معرفی خدمات بانکی 
به موسســه اعتبــاری ملل اعطا 
شــد. دبیرخانه توســعه صنایع 
ملی ایــران با همــکاری وزارت 
راه و شهرســازی، شــورایعالی 

مناطق آزاد تجــاری، صنعتی و 
نیز اقتصادی ریاست جمهوری، 
ســازمان صنایــع کوچــک و 
شــهرکهای صنعتــی ایــران، 
فرمانداری تهــران و اتاق تعاون 
ایران نسبت به برگزاری اجلاس 
اقــدام و جایــزه ملــی برترین و 
تاثیرگذارترین روابط عمومی در 

معرفی خدمات بانکی را به روابط 
عمومی موسســه اعتباری ملل 
اعطا نمودنــد. در اجلاس مذکور 
همچنین نشــان برترین انتخاب 
ملی در حوزه صنعت بانکداری و 
لوح بهترین بانــک در تکنولوژی 
نیز به موسسه اعتباری ملل اعطا 

شد.

اعطایجایزهملیبرترینروابطعمومیبهموسسهاعتباریملل


